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ورزش؛ زیر فشار نتیجه گرایی
بعنوان  ورزش  پرتکاپوی  گستره  عصرحاضر،  در 
نیست.  پوشیده  بر کسی  اقتصاد  در  پویا  صنعتی 
جامعه شناسان و اندیشمندان حوزه ورزش و اقتصاد 
در مطالعات شناختی، به ورزش و نقش آن در اقتصاد 
ایجاد  و  اشتغالزایی  در  اثرگذار  منبع  بعنوان یک 
درآمد، تقویت روابط دیپلماسی و ابزاری مهم در ابعاد 
استعدادیابی، تفریحی و فراغتی افراد جامعه توجه 
می کنند. در ایران، پتانسیل اقتصادی ورزش بلحاظ 
وابستگی این صنعت به دولت بطور جدی دنبال 

نمیشود و به زعم برخی ...
04

 گزارش

فرصت دوباره برای ایران
در وبینار بین المللی آشنایی با فرصت های تجاری 
ایران و ارمنستان که با همکاری سازمان صنعت 
معدن و تجارت استان اصفهان، مرکز رصد و پایش 
و  کیش  نیکا  تجارت  پویندگان  شرکت   ، کارینو 
روابط  تحکیم  گردید،  برگزار  نوسان  رسانه  گروه 
دیپلماتیک بین ایران و ارمنستان با توجه به پیشینه 
و پیوندهای تاریخی دو کشور، بعنوان عاملی برای 
رشد و توسعه تعاملات اقتصادی و تقویت زمینه 
سرمایه گذاری و صادرات و واردات تشریح شد. دکتر 

وارطان ژامهاریان، استاد دانشگاه ...
0۵

اثر افزایش نرخ ارزترجیحی برتورم سال آینده بررسی شد؛

تورم بزرگ
کلیات بودجه ۱۴۰۰ نیمه بهمن امسال با رد مجلس، از بهارستان به پاستور برگشت. یکی از مهمترین دلایل رد این 
لایحه، مباحث ارزی و اختلاف بر سر عدد آن و حذف ارز ۴2۰۰ و اعلام رقم جدید برای جایگزینی آن بود. اگرچه 
ارز ۴2۰۰ تومانی از ابتدای تولد خود به عنوان ارزی برای واردات کالاهای اساسی و در راستای حمایت از اقشار کم 
درآمد جامعه مطرح شد. اما طی چند سال گذشته، بسیاری از کارشناسان اقتصادی به دلیل توزیع رانت گسترده و 
اینکه عملا به دلیل انحرافات رخ داده در نحوه توزیع، بهره ای از آن نسیب دهکهای پایین جامعه نشده است، این ارز را 
همواره مورد انتقاد قرار داده اند. از سوی دیگر، به گفته کارشناسان، اگر نرخ ارز برای واردات کالاهای اساسی در سال 

آینده تا ارقام اعلامی افزایش یابد، قطعا شاهد یک فاجعه بزرگ قیمتی خواهیم بود.

گزارش
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رییس کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۰ با اشاره به عواقبی که رد کلیات بودجه 
۱۴۰۰ می تواند به دنبال داشته باشد، تاکید کرد: دولت به دنبال رد کلیات 
بودجه ۱۴۰۰ است و این اتفاق عروسی دولت خواهد بود. الیاس نادران ادامه 
داد: تشخیص ما این بود به جای اینکه ارز را به وارد کننده ها بدهیم این ارز را 
به عامه مردم بدهیم، اگر تصمیم گرفته شود این نرخ ۴2۰۰ تومانی باقی بماند 

مشکلی در کلیات ایجاد نمی شود.

از موثرترین  تهران گفت: یکی  اتاق  بهبود محیط کسب وکار  رئیس کمیسیون 
اقدام ها در یک سال اخیر حذف مجوزها بوده است. در دوره همه گیری کرونا، دولت 
دست واحدهای تولیدکننده ماسک و الکل را باز گذاشت تا نیاز داخل تامین شود. 
محمدرضا نجفی منش، تاکید کرد: این تجربه نشان داد حذف مجوزها تا چه اندازه در 
سرعت بخشیدن به فرایند تولید و صادرات اثرگذار است. همین تجربه را برای حذف 

بسیاری از مجوزها در فرایند راه اندازی کسب وکار دستمایه قرار دادیم.

اتاق  رئیسه  هیئت  نوسان:عضو 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
به  مجلس  و  دولت  گفت:  اصفهان 
مقوله صادرات و واردات به عنوان یک 
تعهد بین المللی و ملی نگاه کنند نه 
به عنوان تعهد یک بنگاه اقتصادی تا 
اگر آن بنگاه خلف وعده کرد به معنای 

تخلف یک کشور باشد.
بهرام سبحانی، در نشست اتاق بازرگانی 
اصفهان با معاون کنسولی، امور مجلس 
اظهار  خارجه،  امور  وزارت  ایرانیان  و 
به  خارجه  وزارت  شک  بدون  کرد: 
دیپلماسی تجاری هم باید اهمیت دهد 
چرا که صادرات باید رونق و سرمایه 
گذاری خارجی که منجر به ارز آوری 
برای کشور می شود مهم تلقی شود. 
یکی از رسالت های وزارت خارجه در 
است  اقتصادی  توسعه  همه کشورها 
و همه کشورها به مناسبات برد- برد 
فکر می کنند و ما نباید انتظار رابطه 
یک طرفه با دیگر کشورها را داشته 
باشیم. وی افزود: متاسفانه در داخل 
کشور هنوز دیپلماسی تجاری و تجارت 
بین الملل را خوب تعریف نکرده ایم 
و دولت و مجلس زیاد مسلط به این 
موضوع نیستند. باید دیپلماسی اقتصاد 
بین الملل را یاد بگیریم و جامعه بین 
المللی را دست کم نگیریم و شرایطی 
را فراهم کنیم که شرکت های تولیدی 

با اعتنماد به نفس قرارداد ببندند.
بازرگانی  اتاق  رئیسه  هیئت  عضو 
اصفهان، تاکید کرد: اگر شرکتی تعهد 
به صادرات کرده و قرارداد بسته است 
هیچ قانونی نمی تواند مانع آن شود. 
صادرات  مقوله  به  مجلس  و  دولت 
بین  تعهد  یک  عنوان  به  واردات  و 
المللی و ملی نگاه کنند نه به عنوان 
آن  اگر  تا  اقتصادی  بنگاه  یک  تعهد 
بنگاه خلف وعده کرد به معنای تخلف 
داد:  ادامه  باشد. سبحانی  یک کشور 
همیشه صحبت این است که سرمایه 
گذاری از خارج کشور صورت گیرد و 
دنبال این هستیم که سرمایه گذار از 
خارج به داخل بیاوریم، اما هیچ وقت 
نمی گوییم سرمایه گذاری در خارج از 

کشور هم انجام دهیم.
زاده- مشاور  کرباسی  علی  همچنین 
رئیس اتاق بازرگانی اصفهان، در این 
جلسه گفت: طبق آمار جهانی  شهر 
اصفهان از نظر جاذبه های تاریخی و 
فرهنگی رتبه ۹ گردشگری را در جهان 
تعداد یک میلیارد و  با وجود  و  دارد 
2۰۰ میلیون نفر گردشگر بین المللی 
که در دنیا وجود دارد ۳۷ درصد این 
گردشگران  المللی،  بین  گردشگران 
فرهنگی و تاریخی هستند. وی افزود: 
همچنین 2۳ درصد صنایع دنیا متعلق 
به اصفهان است که به همین دلیل 
لقب پایتخت صنایع دستی به اصفهان 
اعطا شده است. در اصفهان 22۸۰۰ 
اثر تاریخی داریم که تعداد زیادی از 
این آثار به ثبت ملی و جهانی رسیده 
است. پس مزیت گردشگری اصفهان 
در  خارجه  وزارت  و  است  بالا  بسیار 
توسعه  در  تواند  می  خصوص  این 

گردشگری نقش ایفا کند.
در این نشست برخی از اعضای هیئت 
اتاق بازرگانی اصفهان خواستار تسهیل 
صدور ویزا برای فعالان اقتصادی برای 
سفر به عراق، امارات و روسیه، بسته 
نشدن عوارض روی محصولات ایرانی 
روابط  بیشتر  گسترش  و  ترکیه  در 

تجاری با عراق شدند.

حذف مجوزها؛ تجربه خوب در روزگار کرونارد کلیات بودجه 1400 عروسی دولت است
گزارش
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تبادلات تجاری
تعهد بین المللی

Is fahan

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: فعالان بخش خصوصی معتقدند با توجه به تغییراتی که در 
ریاست جمهوری آمریکا به وجود آمده است و همچنین دستیابی به رونق 
اقتصادی، دولت باید هرچه سریع تر زمینه های تسهیل صادرات را در 
کشور فراهم کند. در این خصوص رییس اتاق اهواز تحقق نقش آفرینی 
بخش خصوصی در فضای پساترامپ را مشروط به اماواگرهایی می داند و 
معتقد است: عمده فعالیت بخش خصوصی و تجار متمرکز بر امر صادرات 
است، بنابراین دولت باید زمینه های توسعه صادرات را فراهم کند. رییس 
اتاق مشترک ایران و فرانسه نیز تکیه بر روش های سنتی در صادرات 
و به روز نشدن فرآیندها را در این حوزه مورد توجه قرار می دهد و 
می گوید به طور کلی برای توسعه بازارهای صادراتی کشور لازم است 
علاوه بر حل کردن محدودیت ها در حوزه بانکی، شیوه های صادراتی 
خود را متحول کنیم. آنچه می خوانید برخی از برجسته ترین نکاتی 

است که در هفته قبل اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛
سایه ابرتورم بر سر اقتصاد ایران

به قوانین  پایبندی دولت ها  است: عدم  معتقد  رازی کرمانشاه  دانشگاه  استاد 
مشخص و درست اقتصادی پول و حرکت به سمت نظام هایی که عامل خلق 
خارج از قاعده پول هستند، عامل اصلی شکل گیری تورم است. بازگشت به 
شرایط اطمینان بخش پس از یک شرایط ابر تورم ادامه دار، به تغییرات بزرگی 
در پارادایم های اداره اقتصاد نیاز دارد. سهراب دل انگیزان، اضافه می کند: ابرتورم 
یا تورم های فوق بزرگ عملاً زمانی اتفاق خواهند افتاد که افسار اقتصاد از دست 
مدیریت اقتصاد کلان بیرون آمده و اسب اقتصاد به صورت وحشی و البته با ترسی 
که بر رفتار معمولی اسب غلبه کرده است، اقتصاد را حرکت های بی ثبات کننده 

بی هدف وا دارد.
 او تاکید دارد: پول ملی در شرایط ابر تورم به شدت داغ شده، هر دستی را خواهد 
سوزاند و هرکسی که پول ملی را داشته باشد، احساس زیان روزافزون می کند. 
اینجاست که سرعت گردش پول به شدت افزایش یافته و همین موضوع نقدینگی 
حاصل از ضرب پایه پولی در سرعت گردش پول به شدت افزایش خواهد یافت و 
این افزایش در عمل با شرایط کمبود کالاها عاملی برای افزایش هرچه سریع تر 
قیمت ها خواهد بود. دل انگیزان تصریح کرد: ابزارهای حفظ نقدینگی در این 
شرایط ازجمله ارزهای خارجی، طلا و دارایی های حقیقی به شدت رشد قیمت 
خواهند داشت و در شرایطی که در اقتصادی امکان خرج کردن دلار وجود داشته 
باشد، عملاً اقتصاد از پول ملی جارو شده و معاملات واقعی با دلار انجام خواهند 
شد. حتی ممکن است پول ملی ارزش خود را در معاملات ازدست داده و طلا یا 

یک عامل دیگر جایگزین شود.

چرا تورم مهار نشد؟
سعید لیلاز می گوید: اقتصاد ایران با بدترین تحریم تاریخ کشور و سومین 
تحریم شدید در تاریخ دنیا مواجه شد که از سوی امریکا برایران تحمیل شد. این 
اقتصاددان تاکید کرد: بنابراین درطول این سال ها نه تنها مشکلات ساختاری و 
سنتی رشد تورم دراقتصاد ایران حل نشده است، بلکه دو مشکل جدید نیز به آنها 
اضافه شده است. دراین مدت دولت تقریباً مشکل سوم یعنی تحریم ها را جذب 
و رفع کرده است، اما همچنان سه مشکل دیگر باقی است به طوری که کسری 
بودجه همچنان ادامه دارد، دولت یارانه سنگینی برای مقابله با کرونا پرداخت 
می کند و فساد شبکه بانکی نیزپابرجاست. درهمین راستا به نظر می رسد با وجود 
کاهش قابل توجه شتاب نرخ تورم درماه های اخیر نمی توان انتظار تک رقمی 
شدن تورم درآینده نزدیک را داشت. درشرایطی که درمهرماه امسال نرخ تورم 
ماهانه به ۷ درصد رسیده بود این نرخ درآبان به 5.2 درصد، درآذر به 2 درصد و 
در دی ماه به ۱.۸ درصد رسیده است و پیش بینی می شود با این روند دربهمن و 
اسفند سال جاری این نرخ به حدود یک درصد کاهش یابد، ولی درآینده نزدیک 

شاهد افت قابل توجه تورم نخواهیم بود.

شهروندزدایی نه حاشیه نشینی
کمال اطهاری معتقد است: در ۱5 سال گذشته، حوزه سیاسی با خودداناپنداری 
و قدرت طلبی از یک سو و تسخیرشدگی توسط بورژوازی مستغلات رانتی از 
سوی دیگر، زیر پرده شعارهای دهان پرکن اجتماعی، همواره از پیروی از یک 
برنامه علمی جامع مسکن، انباشت دانش آن و ایجاد سازوکارهای نهادی قابل 
تعمیم و تکرار گریزان بوده و به این ترتیب از اکثریت جامعه شهروندزدایی کرده، 
آن ها را به حاشیه رانده و در تله فقر گرفتار کرده است. وی تاکید می کند: بیش 
از یک سوم جمعیت 6۳ میلیونی شهرنشین ایران در سکونتگاه های غیررسمی، 
بافت های فرسوده، محلات فرودست شده و مسکن های نامتعارف زندگی می کنند. 
به چنین اجتماع عظیمی نمی توان و نباید حاشیه نشین، محله های مبتلا، فقرا، 
کلونی های مهاجران، محل آسیب های اجتماعی و... گفت. با درنظرگرفتن اینکه 
در سال ۱۳55 نسبت ساکنان مسکن نامتعارف شهری تنها پنج درصد بوده و 
اکنون به بالای ۳۰ درصد رسیده است، یعنی رشد آنچه به غلط حاشیه نشین 
نامیده می شود، از رشد شهرنشینی بیشتر بوده است و هرچه می گذرد بر شتاب 

آن افزوده می شود. 

خشکاندن چشمه
طهماسب مظاهری معتقد است که ریشه اصلی تورم، ایجاد نقدینگی بالا و عدم 
تناسب آن با رشد اقتصادی است. او تاکید می کند که هم سازمان برنامه وبودجه و 
هم بانک مرکزی می توانند با ایجاد یک برنامه هماهنگ سیاست های مالی و پولی 
را تنظیم کنند تا این شرایط بهبود یابد، اما شرط اصلی این است که یک تعامل 
سازنده میان نهادهای تصمیم گیرنده ایجاد شود. رییس پیشین بانک مرکزی 
تاکید می کند که در سال های گذشته رشد نقدینگی و رشد اقتصادی کشور 
تناسب نداشت، اما دولت ها با استفاده از ذخایر ارزی به دنبال پوشش این عدم 
تعادل ها بودند، در نهایت با توجه به کاهش ذخایر ارزی این عدم تعادل در تورم 

و سطح عمومی قیمت ها تخلیه شد. 

" نه" به صادرات سنتی

تلفیق  کمیسیون  امسال  ماه  دی  نیمه 
ارز  حذف  با  ای،  مصوبه  در  مجلس 
ترجیحی ۴2۰۰، تومانی اعلام کرد که در 
بودجه ۱۴۰۰ حقوق ورودی همه کالا ها با 
نرخ ارز ۱۷5۰۰ تومان محاسبه می شود 
تا جلو ارز رانتی گرفته شود. اما عبدالناصر 
در  مرکزی  بانک  کل  رئیس  همتی- 
واکنش به تصمیم مجلسی ها اعلام کرد 
که »با توجه به شرایط موجود رسمیت 
دادن به نرخ تسعیر ۱۷5۰۰ تومان را به 
صلاح اقتصاد نمی داند«. همچنین فرشاد 
تیر  را  مصوبه  این  اقتصاددان،  مومنی- 

خلاص به حیثیت مجلس توصیف کرد. 

کاهش قدرت خرید مردم
آلبرت بغزیان اقتصاددان و عضو هیئت 
خصوص  در  نیز  تهران  دانشگاه  علمی 
معتقد  تومانی  ارز ۴2۰۰  حذف  تبعات 
است که به طور قطع دلار ۱۷5۰۰ تومانی 
مد نظر کمیسیون تلفیق بودجه مجلس، 
قیمت ارز در بازار آزاد را افزایش می داد و 
هرگونه تغییر نرخ ارز به سمت بالا یعنی 
کاهش قدرت خرید مردم و افزایش قیمت 
کالاهایی که با نرخ قبلی وارد کشور می شد 
و در نهایت این تغییر باعث افزایش قیمت 

کالاهای اساسی خواهد شد. 
گزارش  و  کلیات  رد  به  واکنش  در  او 
از  یکی  که  بودجه  تلفیق  کمیسیون 
تومانی  ارز ۴2۰۰  حذف  آن  محورهای 
بود،گفت: چرا بیاییم نرخ ارز را تغییر دهیم؟ 
اگر بحث پاک کردن صورت مسئله باشد، 
نرخ ۱۷5۰۰ تومان تاثیری بجز گران شدن 

کالاهای اساسی ندارد.

فاجعه بزرگ قیمتی
دستجردی-  بخشی  رسول  همچنین 
پیشنهادی  ارز  بهای  درباره  اقتصاددان 
دولت و مجلس و نگرانی از افزایش قیمت 
کالاها در سال آینده، گفت: دولت و مجلس 
برای سال آینده از ارز ۱۱5۰۰ و ۱۷5۰۰ 
تومانی رونمایی کردند. به عبارت دیگر اگر 
قرار باشد ارز ۱۱5۰۰ تومانی جایگزین 
تومانی شود شاهد رشد ۷۳  ارز ۴2۰۰ 
درصدی قیمت ها خواهیم بود و اگر ارز 

۴2۰۰ تومانی به ۱۷5۰۰ تومان افزایش 
از ۴  افزایش بیش  به معنای  یابد عملا 
برابری نرخ ارز یعنی افزایش ۳۱6 درصدی 
قیمت کالاها خواهیم بود. به گفته عضو 
نرخ  اگر  اصفهان،  دانشگاه  علمی  هیات 
ارز در سال ۱۴۰۰ برای واردات کالاهای 
اساسی تا این ارقام افزایش پیدا کند، قطعا 
شاهد یک فاجعه بزرگ قیمتی در سال 

آینده خواهیم بود.
 در این موضوع تردیدی وجود ندارد که با 
این رقم ها تورم بزرگی در سال ۱۴۰۰در 

پیش رو خواهیم داشت.
او با بیان اینکه بودجه ۱۴۰۰ یک بمب 
است، گفت: شکی نیست که بودجه ۱۴۰۰ 
شبیه یک بمب ساعتی کار می کند که 
سال آینده ترکیده و خطرات بسیاری را 
بر جامعه تحمیل خواهد کرد. به گونه ای 
که اکثر مردم از ترکیدن آن دچار آسیبهای 
و مجلس چه  دولت  اساسی می شوند. 
دولت فعلی و چه دولت بعدی باید برای 
حل اساسی مسائل به صورت کارشناسی 
و دائمی اقدام کنند، چراکه با راهکارهای 
موقتی هیچ چیزی حل نمی شود بنابراین 
ما دائما همان مسیرهای اشتباه را طی می 

کنیم.
این استاد اقتصاد افزود: باید به این موضوع 
توجه شود که چرا دلار هر چند وقت یک بار 
گران می شود؟  یکی از مهمترین عواملی 
که در تعیین نرخ ارز موثر است قیمت 
کالاهای داخلی است به این معنا که وقتی 
در اقتصاد تورم وجود دارد این موضوع خواه 
ناخواه منجر به افزایش قیمت ارز می شود 
یعنی اگر بتوانیم تورم داخلی را کنترل 
در  عامل  مهمترین  ایم  توانسته  کنیم 

افزایش قیمت ارز را مهار کنیم.
استاد  دیگر  طیبی-  کمیل  همچنین 
اقتصاد دانشگاه اصفهان نیز، به "نوسان" 
گفت: اگر رقم ارز در بودجه از ۴2۰۰ به 
۱۷5۰۰ تومان صرفا افزایش یابد، بدون 
آنکه از مصرف کننده حمایت شود، این 
قیمت  چراکه  باشد!  زا  تورم  تواند  می 
برخی کالاهای وارداتی و بعضا واسطه ای 
افزایش می یابد. او افزود: از سوی دیگر 
سیستم چند نرخی ارز نیز تبعات زیادی 

دارد و به نوعی در بازار موجب ایجاد رانت 
می شود. بر این اساس در توزیع کالاهای 
اساسی از جمله دارو واقلام اساسی ... دچار 
مشکل می شویم. البته باید توجه داشت 
نرخ  افزایش  و  ایجاد  دلایل  از  یکی  که 
تورم، همین چند نرخی بودن ارز است. 
ارز، تک نرخی شود،  اگر  تاکید کرد:  او 
منابع جدید ایجاد می شود که منابع آن 
باید برای توزیع کالای اساسی توزیع شود 
و این راه حلی مناسبی نسبت به ارز چند 
نرخی است. طیبی اضافه کرد: البته تک 
نرخی و یا واقعی کردن نرخ ارز در بودجه، 
اگر سازوکار بهینه و درستی به خصوص 
در جهت حمایت از تولیدکننده و مصرف 
کننده برای آن در نظر گرفته شود، موجب 

تورم نخواهد شد.
او با تاکید بر اینکه سیستم چند نرخی ارز به 
معنای تصدی گری دولت در اقتصاد است، 
توضیح داد: تا زمانی که نظام بانک مرکزی 
مستقل نباشد و دولت تعیین کننده نرخ ارز 
باشد، شرایط تورمی و سیستم چند نرخی 
بودن ارز همچنان پابرجا خواهد بود. این 
اقتصاددان تصریح کرد: در بلندمدت تنها 
یک نرخ توافقی در بازار می تواند جوابگوی 
نیازهای کشور از جمله حمایت از صادرات 
باشد و می تواند زمینه ساز توسعه صادرات 
غیر نفتی شود.  او ادامه داد: حتی در برخی 
از کشورهای پیشرفته که دارای اقتصاد 
باز هستند، بازار، نرخ ارز و کالاها را تعیین 
می کند، اما نظام حمایتی از مصرف کننده 
و تولیدکننده، تحت عنوان نظام تامین 
اجتماعی وجود دارد، اما متاسفانه امروز 
حکم  ما  کشور  در  نرخی  چند  شرایط 
فرماست و حتی اگر من نیز رئیس بانک 
مرکزی باشم، احتمال دارد، سیستم ارز 
ترجیحی را دنبال کنم، اما این موضوع 
منوط بر این است که در پیاده سازی آن 
نوعی مسیر  به  و  باشد  اجرایی  ضمانت 

توزیع کوتاه شود.
 طیبی تاکید کرد: با توجه به اینکه کشور 
پافشاری  است،  تورمی  درگیر مشکلات 
بر سیستم های چند نرخی ارز معمولا در 

کوتاه مدت جوابگو است.
او درباره برخی نگرانی ها مبنی بر افزایش 

قیمت کالاهای اساسی براساس نرخ ارز 
ترجیحی ۱۷5۰۰ تومان، تاکید کرد: تاثیر 
این نرخ می تواند تورم زا باشد؛ به ویژه اگر 
نظارتی بر نحوه توزیع و منابعی که ایجاد 
کرده، وجود نداشته باشد. طیبی با اعتقاد 
بر اینکه به نظر می رسد سیاست دولت به 
سمت تک نرخی شدن ارز است، گفت: 
زمانی که نرخ جدید ارز در بودجه منعکس 
مرکزی  بانک  های  سیاست  با  و  شود 
هماهنگی ایجاد شود، می توان به سمت 
تک نرخی شدن ارز پیش رفت و به طور 
قطع آثار تورمی آن در کوتاه مدت است و 
در بلندمدت آثار تورمی از بین می رود، اما 
اگر هدف دولت افزایش نرخ ارز بدون دنبال 
کردن سیاست تک نرخی باشد، افزایش 

نرخ ارز تورم زا است.
او در خصوص نگرانی ها بابت افزایش تورم، 
اظهار کرد: باید توجه داشت که ابزارهای 
پولی و مالی برای کنترل تورم در داخل 
و خارج بودجه وجود دارد و مهمترین کار 
که می توان انجام داد، این است که التهاب 
قیمتی بازارها باید گرفته شود که با ایجاد 
ثبات نسبی، امکان کنترل تورم نیز وجود 
دارد. به گفته این استاد اقتصاد، کاهش 
تنش های سیاسی، بودجه ریزی متناسب، 
کم شدن دخالت دولت در اقتصاد و ... می 

تواند در کاهش و کنترل تورم کمک کند.
وی با اشاره به اینکه در سال ۸۱ و ۸2 
کشور ارز تک نرخی را تجربه کرده است، 
گفت: این اتفاق بسیار خوب بود و موجب 
از بین رفتن بسیاری از رانت های دولتی، 
شبه دولتی و حتی بخش خصوصی شد، 
بنابراین هر چه شفاف سازی در اقتصاد 
از جمله تک نرخی شدن ارز و آزادسازی 
قیمت ها محقق شود می توان به بهبود 

شرایط امیدوار باشیم.
طیبی درباره برخی نگرانی ها مبنی بر 
کشش نرخ ارز به کانال ۳۰ هزار تومان 
و بالاتر، اظهار کرد: در هیچ کشوری نمی 
توان مشخص کرد که نرخ ارز چقدر است، 
اما نرخ واقعی ارز به نرخ بازار نزدیک تر 
است و معتقدم نرخ ارز واقعی کشور به 
عدد 22 تا 2۳ هزار تومان نزدیک تر است، 
اما برای جلوگیری از افزایش نرخ ارز، باید 
براساس نرخ تورم و کاهش ارزش پول، 
به طور رسمی نرخ ارز ترجیحی ۱۷5۰۰ 
تغییر جزئی کند و به صورت تدریجی 

افزایش آن صورت گیرد.
 او با پیش بینی اینکه سال آینده منابع 
ارزی کشور محقق خواهد شد، گفت: به 
طور قطع شدت تحریم ها به شدت گذشته 
برای  زمینه  حدودی  تا  و  بود  نخواهد 
افزایش فرصت های صادرات و درآمدهای 

ارزی مهیا می شود.

اثر افزایش نرخ ارزترجیحی برتورم سال آینده بررسی شد؛

تورم بزرگ
به اعتقاد کارشناسان، با افزایش ارز ترجیحی، قطعا شاهد یک فاجعه بزرگ قیمتی خواهیم بود

از  برگشت. یکی  پاستور  به  بهارستان  از  با رد مجلس،  امسال  بهمن  نیمه  بودجه ۱۴۰۰  کلیات 
مهمترین دلایل رد این لایحه، مباحث ارزی و اختلاف بر سر عدد آن و حذف ارز ۴۲۰۰ و اعلام 
رقم جدید برای جایگزینی آن بود. اگرچه ارز ۴۲۰۰ تومانی از ابتدای تولد خود به عنوان ارزی 
برای واردات کالاهای اساسی و در راستای حمایت از اقشار کم درآمد جامعه مطرح شد. اما طی 
چند سال گذشته، بسیاری از کارشناسان اقتصادی به دلیل توزیع رانت گسترده و اینکه عملا 
به دلیل انحرافات رخ داده در نحوه توزیع، بهره ای از آن نسیب دهکهای پایین جامعه نشده 
است، این ارز را همواره مورد انتقاد قرار داده اند. از سوی دیگر، به گفته کارشناسان، اگر نرخ 
ارز برای واردات کالاهای اساسی در سال آینده تا ارقام اعلامی افزایش یابد، قطعا شاهد یک فاجعه بزرگ 

قیمتی خواهیم بود.
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سه  منطقه  مدیر  نوسان: 
اینکه  بیان  با  اصفهان  شهرداری 
میراث فرهنگی با ارتفاع ساختمان 
بقعه  مجاور  ساخت،  حال  در 
ندارد،  مشکلی  جعفر  امامزاده 
گفت: ایراد میراث به زیرزمین این 
ساختمان است که برهمین اساس 
مالک نیز به درخواست شهرداری، 
ساخت و ساز را تا زمان به تایید 
رسیدن نقشه ها از سوی میراث 

فرهنگی متوقف کرده است.
آخرین  خصوص  در  کارگر  حسین 
وضعیت ساختمانی که در کنار بقعه 
امامزاده جعفر در خیابان هاتف در حال 
ساخت بود و با ایرادات میراث فرهنگی 
مواجه شد، اظهار کرد: با توجه به اینکه 
این ملک در حریم امامزاده جعفر واقع 
برای  اصفهان  شهرداری  بود،  شده 
صدور پروانه ساخت اقدام به استعلام 
از سازمان میراث فرهنگی کرد و این 
سازمان نیز با توجه به مستندات ارائه 
شده و اشاره به نامه ای که در سالهای 
قبل شهرداری درخواست آن را ارسال 
کرده بود، ارتفاع این بنا را هفت و نیم 
متر تایید و بلامانع اعلام کرد. وی ادامه 
فرهنگی  میراث  حاضر  حال  در  داد: 
اعلام کرده است باید نقشه های این 
ساختمان نیز به تایید میراث برسد که 
با توجه به اینکه نقشه ها برای میراث 
تایید  اما زمان اعلام  بود  ارسال شده 
نقشه ها از سوی میراث به درازا کشید، 
استناد  به  مالک  درخواست  براساس 
با  ساخت  برای  فرهنگی  میراث  نامه 
ارتفاع هفت و نیم متر، اقدام به صدور 

پروانه کردیم.
اصفهان  شهرداری  سه  منطقه  مدیر 
تصریح کرد: میراث اکنون این موضوع 
را مطرح می کند که این ملک را دو 
پلاک ثبتی لحاظ کرده است و یکی 
از پلاک ها مشکلی برای ساخت ندارد 
و یکی از پلاک ها دارای مشکل است؛ 
سوی  از  که  ای  نامه  در  حالیکه  در 
شهرداری به میراث ارسال شده بود، 
اشاره به تجمیع دو پلاک و اعلام نظر 
این تجمیع، شده  به  توجه  با  میراث 
بود. وی ادامه داد: در نهایت هم میراث 
فرهنگی، ساخت و ساز با ارتفاع هفت و 
نیم متر را تایید و بر همین اساس نیز 

شهرداری پروانه صادر کرده است.  
کارگر با بیان اینکه درخواست تجمیع 
در نامه شهرداری به میراث قید شده 
میراث  سوی  از  است  ممکن  اما  بود 
نامه  خواندن  در  لازم  دقت  فرهنگی 
صورت نگرفته باشد، گفت: با این وجود 
میراث  نظر  اعلام  از  بعد  شهرداری 
فرهنگی مبنی بر لزوم به تایید رسیدن 
نقشه های ساختمان از سوی میراث، 
را  میراث  نظر  و  فراخوانده  را  مالک 

مطرح کرده است. 
اساس هم  بر همین  کرد:  اظهار  وی 
ملک  این  در  ساز  و  ساخت  اکنون 
متوقف شده و مالک نقشه ها را برای 
تایید به میراث فرهنگی ارسال کرده 
است تا با کمترین خسارت برای مالک 
امامزاده، مشکل برطرف  و ساختمان 
شهرداری  سه  منطقه  مدیر  شود. 
مالک  واقع  در  کرد:  تصریح  اصفهان 
در این خصوص تخلفی نداشته است 
و میراث فرهنگی باید پاسخ نامه ای 
که از سوی شهرداری ارسال شده بود 
را ظرف ۱۰ تا ۱5 روز ارسال می کرد تا 
مالک یا ارباب رجوع هم اخلاقا معطل 

یک نامه نباشد.

با حضور رییس دفتر یونیســف در ایران، بازیکده جهش، پاتوق مادر و کودک آســمان در 
محله کمتر برخوردار محمودآباد و فرهنگســرای آســمان واقع در منطقه ۱2 شهرداری 
اصفهان افتتاح شــد. همزمان با آیین اعطای نشان کاندیداتوری شــهر دوستدار کودک 
یونیسف به اصفهان، از بازیکده جهش و پاتوق مادر و کودک آسمان و همچنین فرهنگسرای 
آســمان همزمان با دهه فجر و با حضور خانم مندیپ اوبرایان، نماینده یونیسف در ایران 
و رئیس کمیسیون فرهنگی و ورزشی شورای اسلامی شــهر اصفهان، بهره برداری شد.  

معاون عمران شهری شــهرداری اصفهان با اشــاره به کاهش ترافیک میدان شهدای 
ورزشکار با ساخت تقاطع غیرهمسطح شهدای ورزشکار در منطقه چهارده گفت: فردا و 
همزمان با دهه فجر، عملیات عمرانی تقاطع غیرهمسطح شهدای ورزشکار در منطقه 
۱۴ آغاز می شود. ایرج مظفر اظهار کرد: اعتبار در نظر گرفته شده برای این پروژه ۴۴۰ 
میلیارد ریال است که پیش بینی می شــود تا ۹ ماه دیگر بهره برداری شده و در اختیار 

شهروندان قرار گیرد.

آغاز عملیات عمرانی تقاطع غیرهمسطح شهدای ورزشکار رونمایی با حضور نماینده یونیسف در ایران 

گزارش

گزارش

بی دقتی میراث
در پاسخ به شهرداری 

مدیر منطقه هفت شهرداری اصفهان خبر داد:

شهردار اصفهان اظهار کرد: در شهری مانند 
اصفهان که عنوان شهر جهانی را دارد، باید 
استانداردهای جهانی در همه ابعاد پیاده 
سازی شود به همین سبب در این دوره 
مدیریت شهری تصمیم گرفتیم نمایشگاه 
به  سال  دو  طی  را  اصفهان  المللی  بین 
سرانجام برسانیم. قدرت اله نوروزی با بیان 
اینکه این نمایشگاه در کنار حلقه چهارم 
ترافیکی شهر اصفهان قرار دارد، گفت: پروژه 
سالن اجلاس سران نیز پیش از این زمین 
گیر شده بود که با صرف اعتبار ۷۰۰ میلیارد 
تومان پروژه های آن را فعال کردیم و به 
پیشرفت کنونی رسید، البته این طرح برای 
تکمیل همچنان به ۳۰۰ میلیارد تومان 

اعتبار دیگر نیاز دارد.

ایجاد منطقه 
دیپلماتیک در اصفهان

وی با تاکید بر اینکه ساخت حلقه حفاظتی 
همه دسترسی های سالن اجلاس سران را 
جبران خواهد کرد، گفت: سالن اجلاس 
جنبه بین المللی دارد و برای همین منظور 
بخشی از این فضا به اتاق بازرگانی اصفهان 
که با تجار جهانی در ارتباط است، اختصاص 
باید  کرد:  بیان  نوروزی  است.  شده  داده 
کنسولگری های زیادی در شهر جهانی 
اصفهان فعال باشد از همین رو ایده ایجاد 
منطقه دیپلماتیک را در اصفهان مطرح 

کردیم.
وی به عضویت اصفهان در سازمان های بین 
المللی اشاره و اظهار کرد: شهرداری اصفهان 
در این مدت همت خود در عرصه بین المللی 

را با حضور در کنگره ها و همایش های 
جهانی اثبات کرده است.

شهردار اصفهان افزود: اخیرا نیز شهرداری 
اصفهان بعد از سه سال، توانست لوگوی 
کاندیداتوری شهر دوستدار کودک یونیسف 
به زودی هم مقدمات  را دریافت کند و 
شهر  و  اصفهان  خواهرخواندگی  پیوند 
حیدرآباد هند به عنوان چهاردهمین شهر 

خواهرخوانده اصفهان فراهم می شود.
وی با بیان اینکه اصفهان در استفاده از 
ظرفیت ایرانیان خارج از کشور هم اقداماتی 
در سال های اخیر انجام داد که نمونه آن 
برگزاری هفته فرهنگی اصفهان در فرانسه 
با کمک تشکل ها بود، گفت: در ادامه این 
اقدام، طرح شهروند دیپلمات برای استفاده 
از تجارب اصفهانی های مقیم خارج از کشور 
کلید زده شد تا اصفهانی هایی که در قبال 
شهر احساس مسئولیتی دارند، فرصت بیان 

نظر و ایده داشته باشند.
نوروزی به رتبه نخست اصفهان در بین 
کلانشهرها در زمینه تحقق بودجه اشاره 
و اظهار کرد: برای به دست آوردن چنین 
موفقیت هایی هر دوشنبه با حضور در تهران 
به همراه معاون مالی و اقتصادی شهرداری، 
به  دولتی  های  کمک  جذب  جهت  در 
شهرداری گام برداشته ایم به طوریکه طی 
یک سال حدود ۷۴۰ میلیارد تومان اعتبار 
به اصفهان جذب شد. وی به چالش خشکی 
رودخانه زاینده رود اشاره کرد و گفت: حل 
این چالش که دغدغه های دیگری در زمینه 
آلودگی هوا ایجاد کرده است، مداخله سران 

قوا را می طلبد.

ظرفیت شهرداری ها 
بیشتر از استانداری ها 

در ادامه این دیدار، سید کاظم سجادی، 
ایرانیان  و  مجلس  امور  کنسولی،  معاون 
وزارت امور خارجه با تبریک اعطای نشان 
به  کودک  دوستدار  شهر  کاندیداتوری 
شهر اصفهان اظهار کرد: مجموعه اقدامات 
از آینده نگری مدیریت  شهرداری نشان 
انداز  شهری دارد و قطعا اصفهان چشم 
سالن  پروژه  وی  داشت.  خواهد  خوبی 
اجلاس سران را بی نظیر توصیف و تصریح 
کرد: بهتر است در همین دوره مدیریت 
شهری این پروژه به اتمام برسد تا با آینده 
این گنجینه شهر اصفهان ویران  نگری، 

نشود.
ایرانیان  و  مجلس  امور  کنسولی،  معاون 
وزارت امور خارجه با اشاره به اینکه نمایشگاه 
بین المللی اصفهان در مکان خوبی واقع 
شده است و ای کاش چنین دیدگاهی در 
خصوص احداث نمایشگاه تهران هم اتخاذ 
می شد، گفت: اگر تعاریف درستی برای 
این ظرفیت ها تدوین شود، سرمایه ای 
برای شهر رقم خواهد خورد. وی به تنوع 
کاری و ظرفیت های شهرداری ها برای 
ارتباط با خواهرخوانده ها اشاره و اظهار 
کرد: شهرداری ها حتی بیشتر از استانداری 
و  در عرصه خارجی  فعالیت  ها ظرفیت 
کشورهای همسایه دارند تا از این امکانات 

بهره برداری شود.
سجادی با بیان اینکه کرونا فرصت سازندگی 
است و نباید متوقف شویم بلکه باید برگزاری 
وبینارها را در دستور کار قرار دهیم، گفت: 

یکی از ابتکارات در شهر اصفهان تشکیل 
کنسرسیومی در حوزه علمی و پزشکی 
است که می توان در شهر اصفهان با به ثمر 
نشستن اقدامات، این روند را به الگویی برای 
دیگر استان ها تبدیل کرد و وزارت امور 
خارجه هم به عنوان هماهنگ کننده این 
حرکت را به جلو خواهد برد. وی افزود: باید 
با همین دیدگاه سرمایه گذاری هموطنان 
ایرانی که در خارج از کشور زندگی می کنند 
را پیگیری کرد و وزارت امور خارجه در این 
موضوع مانند بازوی کمکی عمل خواهد 

کرد.
ایرانیان  و  مجلس  امور  کنسولی،  معاون 
وزارت امور خارجه بیان کرد: در حوزه اداره 
کل ایرانیان خارج از کشور حدود سه میلیون 
ایرانی علاقمند به برقراری ارتباط شناسایی 
شده اند تا هیچ پلی خراب نشود و نسل 
بعدی ایرانیان خارج از کشور با کشور بیگانه 

نباشند. 
دیپلماسی  معاونت  کرد:  تصریح  وی 
اقتصادی وزارت امور خارجه به طور فعال 
برای ارتباط میان تجار با نمایندگی های 
وزارت امور خارجه در استان ها همکاری 
دارد؛ به زودی نیز مجددا فراکسیون ایرانیان 
مقیم خارج از کشور در مجلس فعال شده 
و بازوی پرتوان برای روان سازی و قانون 
گذاری در خصوص تعامل با ایرانیان خارج 

از کشور خواهد بود.
سجادی از توجه ویژه وزارت امور خارجه به 
دفاتر استانی وزارت خانه خبر داد و گفت: 
درصدد هستیم تا سمت روسای نمایندگی 
وزارت امور خارجه در استان ها به مدیرکل 
سفرا  همچون  جایگاهی  تا  یابد  ارتقا 
داشته باشند تا همکاری آنها با مجموعه 
هایی مانند شهرداری ها در همین تراز شکل 
گیرد؛ از همین رو انتظار داریم تصمیمی 
اصفهان  نمایندگی  دفتر  ارتقای  برای 
اندیشیده شود تا این اقدام از اصفهان الگویی 

برای سایر استان ها شود.

معاون وزیر امور خارجه در دیدار با شهردار اصفهان تاکید کرد:

آینده نگری مدیریت شهری اصفهان
شهردار اصفهان، بر لزوم ایجاد منطقه دیپلماتیک در شهر اصفهان تاکید کرد

citizen

در  فردا  گفت:  اصفهان  شهرداری  هفت  منطقه  مدیر  نوسان:   
منطقه هفت شهر اصفهان ۹ پروژه عمرانی و ترافیکی با اعتبار 
بیش از ۲۲5 میلیارد ریال بهره برداری و آغاز می شود. به گزارش 
نوسان و به نقل از اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، علی 
اصغر شاطوری با بیان اینکه فردا در قالب برنامه " هر یکشنبه، یک 
افتتاح" و با حضور شهردار و جمعی از مدیران شهری با رعایت 
منطقه  در  ترافیکی   – عمرانی  طرح  بهداشتی، ۹  های  پروتکل 
هفت شهر اصفهان با اعتبار ۲۲5 میلیارد و 8۴۲ میلیون ریال بهره 
برداری و آغاز می شود، اظهار کرد: فرهنگسرای تخصصی کودک 
و نوجوان با 5۰۰ متر زیربنا با اعتبار ۲۲ میلیارد و 5۰۰ میلیون ریال 
سالن  دارای  فرهنگسرا  این  افزود:  وی  شود.   می  برداری  بهره 

اجتماعات، کافی شاپ، کلاس آموزشی و .... است.
مدیر منطقه هفت شهرداری اصفهان با اشاره به اینکه فاز دوم پارک و 
مادی چشمه خونین از دیگر پروژه های مورد بهره برداری است، گفت: 
بدنه سازی مادی با سنگ مالون به ارتفاع چهار متر با حجم سنگ کاری 
بالغ بر ۸۰۰ متر مکعب و پیاده رو سازی با بتن دکوراتیو همچنین زیر 
سازی و آسفالت گذرهای اطراف آن با مساحتی بالغ بر پنج هزار مترمربع 
و پیاده روسازی فاز اول و دوم با مساحتی بالغ بر دو هزار مترمربع از 

جمله اقدامات برای ساماندهی مادی چشمه خونین بوده است. 
وی بیان کرد: برای اجرای این طرح ۱۳ میلیارد و ۸۴2 میلیون ریال 

اعتبار صرف شده است. 
با اشاره به پیاده روسازی خیابان کاوه اظهار کرد: این طرح  شاطوری 
حدفاصل میدان شهدا تا پل چمران با مساحتی بالغ بر ۱۰ هزار مترمربع 
با مسیر ویژه دوچرخه، مسیر ویژه نابینایان و مبلمان شهر با اعتبار ۱2 

میلیارد و ۱۰۰ میلیون ریال بهره برداری می شود.   

پیاده روسازی خیابان مدرس
نیز  و  و 2  فازهای ۱  پیاده روسازی خیابان مدرس در  بیان کرد:  وی 
برداری  بهره  آماده  از دیگر طرح های  فرزانگان  پیاده روسازی خیابان 

در منطقه است. 
مدیر منطقه هفت شهرداری اصفهان افزود: این طرح که با اعتبار شش 
و نیم میلیارد ریال اجرا شده است شامل، اجرای ساماندهی پیاده رو 
میدان شهدا تا خیابان مدرس در سطح چهار هزار مترمربع، مانع گذاری 
و جدول گذاری و اجرای فاز دو از خیابان عباسی تا مهرانگیز و ساماندهی 
خیابان خردمند تا میدان ورزشکار در سطح دو هزار و 5۰۰ مترمربع 

است. 
وی ادامه داد: احداث بسترسازی معابر اصلی و فرعی گذرهای تفکیکی 
محسنی پور با اعتبار چهار و نیم میلیارد ریال از دیگر طرح های منطقه 
است که شامل دو هزار و 5۰۰ متر طول و مساحتی بالغ بر ۳۸ هزار 
مترمربع است که گذر بندی شده و دارای کانال دفع آب های سطحی 

است. 

پروژه های ترافیکی منطقه
های  تقاطع  هوشمندسازی  و  دوچرخه  مسیر  احداث  افزود:  شاطوری 
سطح منطقه و پروژه های ترافیکی منطقه نیز با اعتبار 6۷ میلیارد و 

۳۰۰ میلیون ریال اجرایی شده است. 
عبور  تخلف  ثبت  های  دوربین  نصب  شامل  طرح  این  داد:  ادامه  وی 
کنترلر  دستگاه  نصب  تصویری،  نظارت  دوربین  نصب  و  قرمز  چراغ 
ارتقای سخت  و  قدیمی  کنترلرهای  تعویض  هوشمند، سنسورگذاری، 
افزاری کنترلرها، اجرای طرح های آرام سازی و کنترل سرعت در محل 
اجرای طرح های روانسازی عبور و مرور در معابر، اصلاح هندسی و رفع 
معضلات ترافیکی، رفع گلوگاه ها و روان سازی ترافیک، نصب مبلمان 
ایستگاه های اتوبوس و تعویض مبلمان فرسوده و قدیمی، ایمن سازی 
و نصب تابلوها و علائم و تجهیزات ترافیکی جهت کاهش تصادفات و 

.... است.      

ساماندهی مجموعه گردشگری باغ فدک
مدیر منطقه هفت شهرداری اصفهان به ساماندهی مجموعه گردشگری 
باغ فدک اشاره و تصریح کرد: این طرح ۹ میلیارد ریالی شامل ساخت 
سرویس بهداشتی ، سکوها و نرده گذاری دریاچه باغ فدک و احداث 

ساختمان اداری و ترمیم پست برق است. 

آغاز عملیات عمرانی معابر فرعی منطقه
آغاز عملیات عمرانی زیرسازی و آسفالت معابر فرعی  به  اشاره  با  وی 
این  اجرای  مساحت  گفت:  فردا،  از  ریال  میلیارد  اعتبار ۸۷  با  منطقه 
طرح ۸ هزار مترمربع و شامل گذرهای نیلوفر، چشمه خونین، اداره برق، 

بنفشه، مهرانگیز، ابوذر و ... است. 
های  ریال طرح  میلیون  و 6۰۰  میلیارد  اعتبار 25  با  افزود:  شاطوری 
دیگری همچون تعمیرات و نگهداری عمرانی معابر فرعی و اصلی سطح 
منطقه، مناسب سازی پیاده روهای خیابان فلاطوری و آل بویه جهت 
عبور افراد دارای معلولیت، اجرای روشنایی مادی و انهار برازنده و شاه 
پسند با نصب 2۰۰ پایه روشنایی با ارتفاع سه متر،۸۰۰ متر طول نرده 
گذاری و ایمن سازی پل و حفر ۳۰۰ چاه و یک هزار متر لوله گذاری 

جهت دفع آب های سطحی فردا در منطقه هفت آغاز می شود.

بهره برداری و آغاز به کار
9 پروژه عمرانی در منطقه هفت

شـهردار اصفهـان و معـاون کنسـولی، امور مجلـس و ایرانیـان وزارت امـور خارجه طـی دیداری 
در موضـوع همـکاری مدیریت شـهری اصفهـان بـا وزارت امور خارجـه در زمینـه هایی همچون 
مشـارکت ایرانیان خارج از کشـور در حوزه سـرمایه گذاری و توسـعه دفاتر اسـتانی وزارت امور خارجه گفتگو و 
تبـادل نظر کردنـد. قدرت اله نوروزی در دیدار با سـید کاظم سـجادی، معاون کنسـولی، امور مجلـس و ایرانیان 
وزارت امـور خارجـه بـا اشـاره به اینکـه دولت های محلـی اگر در حـوزه دیپلماسـی عمومی فعالیـت کنند می 
تواننـد خـلاء های ناشـی از مسـائل بین المللی را پـر کنند، اظهار کرد: شـهرداری هـا و انجمن ها مـی توانند در 

عرصـه های بیـن المللی اقدامـات بزرگی انجـام دهند.

گزارش
گروه شهری

 نوســان: ایمــان حجتــی، مدیرکل 
ارتباطــات و امور بین الملل شــهرداری 
اصفهــان بــه تشــریح طرح شــهروند 
دیپلمات در شــهر اصفهــان پرداخت و 
اظهار کــرد: از مهرماه ســال ۹۸ به این 
نتیجه رســیدیم که برخــی ارتباطات 
خواهرخواندگی اصفهان کم فروغ یا تیره 
شده اســت و نیاز به بازســازی ارتباط با 
شهرهایی همچون فلورانس، کوالالامپور 
و بارسلون داشتیم. وی ادامه داد: از همین 

از فرصت کرونا استفاده کرده و ارتباطات 
گســترده ای را به صورت غیرحضوری با 
خواهرخوانده های اصفهان ایجاد کردیم.

مدیرکل ارتباطــات و امور بیــن الملل 
شــهرداری اصفهان با اشــاره به اینکه 
در ایــن تعاملات متوجــه ظرفیت برای 
رقم خوردن اتفاقات خوب را شناســایی 
کردیم که نیاز به یک طرح برای اجرایی 
شدن داشت، گفت: از همین رو از تیرماه 
سال ۹۹ همراه سازی برای اجرای طرح 

شــهروند دیپلمات را در شــهر اصفهان 
آغاز کردیم و در دیماه نیز فراخوان طرح 

منتشر شد. 
وی به تجربه اصفهان برای اســتفاده از 
ظرفیت هــای جهانی ایرانیــان خارج از 
کشور اشــاره و تصریح کرد: در ایام کرونا 
بدون حضور شهرداری، در دو نمایشگاه 
چین با همراهــی و همــکاری ایرانیان 
ســاکن در چین غرفه اصفهــان را برپا 

کردیم.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اصفهان مطرح کرد:

احیای ارتباط با شهرهای خواهرخوانده اصفهان 
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  نگاه     

دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صمت، تصویب نامه هیات وزیران درخصوص 
اصلاحات ۱۴۰ ردیف تعرفه از کتاب مقررات صادرات و واردات سال ۱۳۹۹ را ابلاغ 
کرد. تصویب نامه هیات وزیران مورخ ۱6 دی  ۱۳۹۹، اصلاحات ۱۴۰ ردیف تعرفه شامل 
کاهش سود بازرگانی، تفکیک، ایجاد، حذف و اصلاح شرح ردیف تعرفه و مندرجات ذیل 
یادداشت برخی از فصول کتاب مذکور را در بر می گیرد که پس از تایید معاون اول، برای 

صدور دستور اعمال مفاد تصویب نامه مزبور ابلاغ شده است.

ابلاغ اصلاحات 140 ردیف تعرفه 
فرهاد دژپسند، وزیر اقتصاد اظهار داشت: از طریق خصوصي سازي، مالیات و اوراق 
سعي کردیم تا نیازي به تامین مالي از طریق بانک مرکزي نداشته باشیم. هیچ 
برداشتي از منابع بانک مرکزي براي تامین بودجه نداشته ایم. وزیر اقتصاد افزود: 
تصمیم دیگري که پیگیر بودیم و در چند روز اخیر هم رییس بانک مرکزي آن را 
اعلام کرد تلاش براي تعیین نرخ بهره بین بانکي ۱۸ درصدي است که مي توان آن 

را به عنوان علامتي مثبت در بازار تلقي کرد.

هیچ برداشتي از بانك مرکزي نداشته ایم

آوار
 ریال

مدیریت استراتژیک و نقش راهبردی آن در اقتصاد ورزش؛

در یادداشــت قبلی چکیده ای کوتاه پیرامون 
دو واژه مهم "اقتصاد ورزش" و "صنعت فوتبال" 
که کمتر در کشــور ما به آن پرداخته شــده را 
مطرح نمودیــم. در ادامه به نقش مهم مدیریت 
استراتژیک در این صنعت که منجر به پیشرفت 
در اقتصاد ورزش و به دنبــال آن اقتصاد کلان جامعه می گردد 
خواهیم پرداخت. لازم به ذکر است مقوله فوق بسیار گسترده 
می باشد به نحوی که همه حوزه های مدیریت در تعامل با اقتصاد 
ورزش هستند و در ادامه به بررسی اجمالی چند مورد خواهیم 

پرداخت .
این روزها در جوامع پیشرفته و تیم های مهم فوتبال دنیا شاهد حضور 
اقتصاددانان برجسته در سمت ها و    شغل های ورزشی همچون مشاور 
مالی و مشاور سرمایه گذاری تیم هستیم. در کشور ما هم این سمت ها 
تقریباً وجود دارد اما سوال اساسی این است تا چه اندازه این افراد در 
جایگاه خود توانسته اند موفق عمل کنند؟! برای بررسی دقیق اینگونه 
موارد به مقوله " مدیریت" سوق داده می شویم. نقش مدیر و اهمیت 
به هوش  نیاز  است، یک مدیر  انکار  قابل  تیم غیر  آن در هدایت یک 
بسیار، قدرت صبر، ظرفیت بالا در امر مشورت پذیری و توان اجرایی بالا 
دارد که بتواند در یک لحظه تصمیمی مهم و سرنوشت ساز را بگیرد و 
مدیریت ورزشی بدون دانش و تجربه در زمینه مدیریت اقتصاد ورزشی 

معنای خاصی ندارد .

اهمیت مدیریت استراتژیک و 
مدیریت مالی در صنعت فوتبال 

در نگاه اول اینگونه بنظر می رسد که مبحث مدیریت مالی و مدیریت 
استراتژیک در صنعت فوتبال دو مقوله جدا از هم هستند ، این فرضیه 
از سویی درست است اما نباید فراموش کرد که هر دو از یک زیر بنای 
اقتصادی مشترک برخوردار هستند. مدیریت استراتژیک یک تیم اهرم 
اقتصادی است و تخصیص درست  منابع  از  استفاده  اصلی در تسهیل 
منابع مالی از ویژگی های محوری یک مدیر توانمند می باشد خصوصاً 
گذاری،  سرمایه  مثل  مهم  های  گیری  تصمیم  از  صحبت  که  زمانی 

استراتژی های تأمین مالی و مدیریت هزینه و درآمد می باشد.

ارتباط میان مدیریت کارآفرینی 
و مدیریت ورزش

عنوان  به  آموزشی  فیلدهای  در  که  است  ای  واژه  ورزشی  کارآفرینی 
مبحثی جدید در سالهای اخیر مورد توجه قرار گرفته است زیرا درک 
اهمیت آن باعث شکوفایی اقتصاد ورزش و در نهایت کشور می گردد. اما 
متأسفانه در کشور ما هنوز جایگاه اصلی خود را پیدا نکرده است و مثلا 
با کارآفرینی اجتماعی یا کارآفرینی سازمانی اشتباه گرفته می شود. در 
صورتی که کارآفرینی ورزشی برای توسعه دانش و تحقیقات اقتصادی 
حول محور ورزش، فرهنگی، سیاسی و ... یک کشور و نگاه خاصی که از 

سوی مدیران به این مقوله می گردد بسیار دارای اهمیت است.
تأثیر اعتماد و تعهد بر این مقوله جایگاه ویژه دارد و در راستای پیشرفت 
این مهم میتوان یک برنامه راهبردی و استراتژیک را پیشنهاد داد که 
تصمیم گیران که در این یادداشت منظور " مدیران " هستند علاوه بر 
حفظ صداقت در گفتار و عمل ، باید بتوانند به صورت شفاف در ارتباط 
با موارد اقتصادی نیز سخن بگویند و همچنین یک اتاق فکر که شامل 
، سرمایه  مالی  از جمله  در حوزه های مختلف  انسان های متخصص 
گذاری ، فناوری اطلاعات ) شبکه های اجتماعی با هواداران ( ، برندینگ 
روابط عمومی ، بورس ، رسانه ، مدیر پروژه ، مدیر توسعه منابع انسانی و 
مدیر بحران  را در قالب یک تیم دلسوز و همدل تشکیل دهند که همواره 
کنار خود داشته باشند و در شرایط سخت یاری رسان برای یک مدیر 
باشند ، حاصل این هم فکری بهترین خروجی را در همه ابعاد به همراه 
خواهد داشت و کارآفرینی ورزشی همراه با مدیریت استراتژیک معنای 

عمیق تری پیدا خواهد کرد .

ارتباط مدیریت بازاریابی 
با مدیریت استراتژیک

بازاریابی استراتژیک نیز از جمله مواردی است که در ورزش خصوصاً 
فوتبال عملکرد ضعیفی داشته است که البته قسمتی از آن بر می گردد 
بخش  های  تیم  خصوصاً  ها  تیم  حال  شامل  که  هایی  محدودیت  به 
خصوصی می شود و باعث می گردد یک تیم نتواند از تمام پتانسیل خود 

و بازاریابی در راستای درآمدزایی برای باشگاه استفاده نماید. 
اما یک سوال اساسی اینجا مطرح می گردد که آیا این امر به همان مقوله        
دولتی/خصوصی و حمایت های خاص از سمتی نسبت به باشگاه یا افراد 
خاص در صنعت فوتبال بر می گردد؟!!! زیرا با همه موانع باز تیم های ما 

راه هایی را برای درآمدزایی دارند .
بسیار  هواداران  داشتن  دلیل  به  فوتبال  صنعت  بر  تمرکز  با  پایان  در 
ارزیابی مدیریت  اقشار مختلف مردم می توان تکنیک های درست  از 
استراتژیک و اتاق فکر ذکر شده پیرامون این صنعت را با رویکرد خرد 
جمعی برای رسیدن به بهره وری بالاتر و موثرتر با همیاری دلسوزان و 
فعالان این حوزه مورد کنکاش قرار داد و نتیجه حاصل قطعاً موفقیتی 

است که شامل فوتبال استان اصفهان و کشور می گردد. 
دریادداشت بعدی به بررسی استراتژی های متنوع بازاریابی صنعت فوتبال در دنیا 

و مقایسه آنها با کشورمان خواهیم پرداخت. 
با ما همراه باشید ...

کارآفرینی
 در حوزه ورزش

 نوسان: با توجه به سابقه متمادی 
در حوزه مدیریت و اقتصاد  ورزش، 
و  کشور  در  اقتصادورزش  جایگاه 
تاثیرگذاری نهاد اقتصاد بر ورزش را 

چگونه ارزیابی می کنید؟
سعیدآذری: در کشورهای توسعه یافته، 
ورزش بعنوان صنعتی است که با دو بال 
تخصص و اقتصاد پرواز می کند و بعنوان 
یک کارخانه پولسازی نگریسته می شود. 
در  اخبار سوخته  و  صندلی های خالی 
اقتصاد ورزش، جایگاهی ندارد و ورزش 
علاوه بر فرصتی برای گذران اوقات فراغت، 
بال قدرتمند اقتصادی خود را بسط می 
دهد. بنابراین اساسا در تمام دنیا ورزش 
اقتصادی،  های  مولفه  به  توجه  بدون 

ورزشی پویا و زنده نیست. 
محمدعلی عباسی:  ارکان اقصاد مبتنی 
بر مبادلات و تامین نیازهای اولیه است 
و در سطح کلان از فردیت به سطح کلان 
اجتماعی بصورت یک اقتصاد جامع شکل 
می گیرد. اقتصاد ورزش و فوتبال در سطح 
اختصاصی تر، براساس عرضه و تقاضا است 
که امروزه، نقش عوامل رقابتی درآن بسیار 
مهم است. ازطرفی، اینکه چقدر توانسته 
ایم مفاهیم و استانداردهای اقتصادی را در 
ورزش نهادینه سازیم، جای بررسی دارد. 
متاسفانه، مانند بسیاری از ارزشهایی که در 
سایه نفت و اقتصاد نفتی در کشورما، پنهان 
شده اند، ورزش ما نیز متاثر از این شرایط 
بوده است و به موارد ایجادکننده منابع 
درآمدی )ورزش( کمتر توجه کرده ایم. 
امروز تبلوری از صادرات ورزش را ملاحظه 
می کنیم. در برزیل در تمام سطوح، اقتصاد 
ورزش حاکم شده است. ولی در کشور ما 
فرصتی برای اثبات بخش خصوصی فراهم 
نشده و دولت اعتماد نمی کند که بخشی 
از رسالت های اجتماعی خود را به بخش 

خصوصی بسپارد. 

بخش  نقش  میان  این  در  نوسان:   
اقتصاد  آیا   چیست؟  خصوصی 
خصوصی و جرقه هایی که گاها در 
بخش خصوصی کشورمان در زمینه 
موفق  توانسته  شده،  ایجاد  ورزش 

عمل نماید؟

موجود  شرایط  متاسفانه،  سعیدآذری: 
تلف شدن سرمایه های بخش  منجربه 
خصوصی می شود و جایگاه ورزش ما برای 
رشد این گروه مناسب نیست. در ورزشی 
که  متکی به دولت و فاقد مزیتهای رقابتی 
است، محیطی برای مباحث اقتصادی و 
فنی و حضور تیم های خصوصی وجود 
وابسته صنعتی،  های  تیم  تنها  و  ندارد 
وزارت  مستقیم  نظارت  تحت  و  نظامی 
ورزش و اتکا به دولت فعالیت می کنند.  
غافل از آنکه، در ورزش دولتی نیز با انباشت 
بدهی ها، هزینه های سنگین خرید بازیکن 
و مربی مواجه هستیم و با تداوم این روند، 
نمی توان آینده ورزشی ایده آلی را برای 
کشور تصور کرد. پیش ازاین شاهد حضور 
ولی  بودیم  توانمند خصوصی  های  تیم 
و  ورزشی  متعادل  فقدان شرایط  بدلیل 
اقتصادی، همه آنها در باتلاق ورزش دولتی 

غرق شده اند. 
محمدعلی عباسی: باید اذعان داشت که 
دارایی و توانمندی بخش خصوصی بسیار 
زیاد است. اما مانند دوچرخه ای است که 
است.  زدن  رکاب  نیازمند  حرکت  برای 
از بودجه دولتی برخوردار نیست.  چون 
لذا تلاش می کند تا از فرصت های خود 
بالاترین بهره وری را کسب نماید و فضای 
رقابتی و ارتقای شاخص های کیفی نیز 
اقتصاد  گردد.  می  ایجاد  مسیر  این  در 
ورزش می تواند همانند بخش هایی مانند 
توریسم، درمان، حمل و نقل و خدمات 
بنگاه  یک  بعنوان  و  کند  نقش  ایفای 
اقتصادی ایجاد درآمد نماید. شرایط سخت 
ایجاد  از  مانع  های خصوصی  تیم  برای 
زیرساخت ها می شود و تنها تیم های در 
پناه شرکت های صنعتی و دولتی توانسته 

اند دوام بیاورند. 
بخش  در  که  هایی  کسری  درنتیجه 
خصوصی و قدرت هایی که در بخش دولتی 
وجود دارند، نوعی تقابل در ورزش ما ایجاد 
شده است. اگر امکانات اقتصادی به نحو 
مناسب در مجموعه ورزشی کشور توزیع 
اقتصاد  گردد، شاهد شکوفایی ورزش و 

ورزش خواهیم بود. 

 نوسان:آقای آذری به عنوان کسی 

که سالها در حوزه مدیریت ورزش قرار 
داشته اید ، راهکار شما برای رفع این 

مشکل چیست؟
در  قرارگرفتن  مهم،  نکته  سعیدآذری: 
محیط رقابتی خاص است. واگذاری تیم 
های صنعتی و دولتی به بخش خصوصی 
برای  استقبالی  این شرایط  در  )هرچند 
این  ایجاد  برای  نیست(  ها  تیم  خرید 
دیدگاه است که باشگاه بعنوان منبع درآمد 
وجود  حاضر  درحال  نماید،اما  فعالیت 
اهدافی که در ورزش  متاسفانه،  ندارد.  
و باشگاه های دولتی ما دنبال می شوند،  
بسیار متفاوت از کشورهای توسعه یافته 
است و دولت تمایلی برای این واگذاری 
مدیریت  کند،  می  گمان  زیرا  ندارد. 
نیرویی  پرسپولیس،  مثل  باشگاهی 
بعضا  و  غیرورزشی  اهداف  برای  بالقوه 
غیراقتصادی)سیاسی( از طریق هواداران 

این تیم است.

 نوسان:چرا باشگاه های ما نتوانسته 
رایجدرآمدزایی  های  مولفه  از  اند 
حوزه ورزش در دنیا مانند فرصت های 
به  بازیکن  صادرات  و  استعدادیابی 

خوبی استفاده کنند؟
موضوع  این  به  باید  ابتدا  سعیدآذری: 
بپردازیم که آیا ما توانسته ایم طی سالهای 
خود  برای  شاخصی  بازیکن  گذشته 
بسازیم؟ باتوجه به تمرکز برنتیجه گرایی 
صرف که کشنده استعداد است و اینکه 
صرفا می خواهیم تیم ما قهرمان شود، 
نوعی محیط آماده خوری در ورزش و فشار 
بی امان هواداران بر باشگاه ها حکمفرما 
شده و عملکرد نامناسب مدیران در مقابل 
و  استعدادیابی  های  فرصت  نیز  مربیان 
استعدادپروری و همینطور ترانسفر بازیکن 
و درآمدزایی از این بخش را از ما سلب 
انعقادقرارداد  نحوه  در  باید  است.  نموده 
هوارداران  تهییج  و  مربیان  مدیران،  با 
تغییر نگرش اساسی ایجاد شود. فعالیت 
فدراسیون فوتبال، الگوسازی موفق و رفع 
موانع ایجاد انگیزه مواردی هستند که می 

تواند در تغییر نگرش موثر باشد. 
در  رقابت  معتقدم   عباسی:  محمدعلی 
ورزش، نیازمند حرفه ای شدن است. در 

نگرش های سیاسی  نباید  استعدادیابی 
تعیین کننده باشند. پرورش تیم های پایه 
در کشور به مثابه بشکه های نفت هستند 
که می توانند در خارج از کشور فعالیت 
نمایند و نماد ورزش کشور باشند. اما با ورود 
افراد غیرحرفه ای در ورزش، تاثیر فساد در 
خریدوفروش بازیکن و لابی های سیاسی 
باعث هدررفت استعدادهای پایه می شود. 
ما باید طبق الگوهای موفق دنیا، مسیر راه 
را دراقتصاد ورزش و استعدادیابی ورزشی 

تعریف و از متولیان جامعه مطالبه کنیم. 

 نوسان: آقای دکتر عباسی، از دید 
ورزش  عرصه  در  کارآفرینی  شما 

چگونه اتفاق می افتد؟ 
محمدعلی عباسی:  در تعریف کارآفرینی، 
و  مهارت  شجاعت،  پذیری،  ریسک 
تخصص، استفاده از ظرفیت های تشویقی 
اجتماعی  حقوق  تحقق  و  حمایتی  و 
سیاست  اینکه  است.  مدنظر  کارآفرین 
های ورزشی ما چقدر توانسته به توسعه 
کارآفرینی و تحقق حقوق اجتماعی در 
دارد.  تامل  جای  نماید،  کمک  ورزش 
یافتن  در  کارآفرین  اهداف  همچنین، 
نیازمند  تیم،  تشکیل  و  توانمند  نیروی 
تفکر، برنامه ریزی، سرمایه و حمایت است. 
با استفاده از ابزارهای سنجش مناسب، 
نظام های نظارتی و هدایتی استاندارد، 
المللی،  بین  و  سیاسی  روابط  تثبیت 
ایجاد  و  آموزشی  های  کارگاه  برگزاری 
بسترهای لازم، کارآفرینی شکل می گیرد 
و می تواند مسیر پویای خود را در ورزش 

نیز دنبال نماید.

 نوسان:آقای آذری، با این اوصاف، 
آینده ورزش در کشورمان را چگونه 

می بینید؟
سعیدآذری: اکنون دیدگاه مردم به ورزشی 
مثل فوتبال برای افتخارآفرینی و سرگرمی 
است. اگر با این حجم مشکلات اقتصادی 
خود  حمایت  نتواند  دولت  اجتماعی،  و 
که اختصاص هزینه های سنگین است 
را تامین نماید و شاهد یک نوع سقوط در 
ورزش خواهیم بود و البته روز به روز  مردم 
نیز استقبال و توجهشان به ورزش کمتر 
وضع  بدنبال  باید  معتقدم  شد،  خواهد 
قوانین الزام آور و تامین منابع درآمدی، 
در  باشیم.  تلویزیون  طریق  از  بویژه 
کشورهای پیشرفته، ۹۰درصد درآمدهای 
ورزش از این طریق و تنها ۱۰درصد از 
باشگاهی است. در  فراورده های  فروش 
حالیکه ما هیچکدام را نداریم و اگر پول و 
حمایت دولت از فوتبال قطع شود، نابودی 

فوتبال ما قطعی است. 

سعید آذری و محمدعلی عباسی از اثر نهاد اقتصاد بر ورزش می گویند؛

ورزش؛ زیر فشار نتیجه گرایی
سعید آذری می گوید: متاسفانه، شرایط موجود منجربه تلف شدن سرمایه های بخش خصوصی در ورزش می شود

در عصرحاضر، گستره پرتکاپوی ورزش بعنوان صنعتی پویا در اقتصاد بر کسی پوشیده نیست. 
جامعه شناسان و اندیشمندان حوزه ورزش و اقتصاد در مطالعات شناختی، به ورزش و نقش آن 
در اقتصاد بعنوان یک منبع اثرگذار در اشتغالزایی و ایجاد درآمد، تقویت روابط دیپلماسی و ابزاری مهم در 
ابعاد استعدادیابی، تفریحی و فراغتی افراد جامعه توجه می کنند. در ایران، پتانسیل اقتصادی ورزش بلحاظ 
وابستگی این صنعت به دولت بطور جدی دنبال نمی شود و به زعم برخی صاحبنظران، ورزش ما قبل از آنکه به 
استعدادیابی و ایجاد زیرساخت ها بپردازد، تحت فشار نتیجه گرایی صرف و عوامل هواداری است. براین اساس، 
بدلیل اهمیت موضوع،  به گفتگو با سعید آذری، مدیرعامل پیشین باشگاه ذوب آهن اصفهان و مدیرعامل فعلی 

باشگاه فولاد خوزستان و دکترمحمدعلی عباسی، استاد دانشگاه و فعال عرصه اقتصاد و ورزش می پردازیم؛

گفت و گو
گروه  اقتصاد

بانک مرکزی تصویر  نوسان:   
بازار پول در آذرماه را ترســیم 
کرد. بــرآورد بانــک مرکزی 
نشــان می دهد که نقدینگی با 
۲۶/۶ درصد طی ۹ ماهه امسال 
به ۳۱۳۰ هــزار میلیارد تومان 

رسیده است. 
رمزگشــایی از وضعیت بازار پــول در آذر 
نشــان می دهد که رشــد ۹/6 درصدی 
ضریب فزاینده، پایه پولی را به عامل مسلط 
رشــد نقدینگی در این مــاه تبدیل کرده 
است. ســهم پول و شــبه پول نیز از رشد 
نقدینگی ۴۴/۴ و 22/۹ درصد بوده است، 
به این ترتیب سیالیت نقدینگی در اقتصاد 
همچنان بالاست. به نظر می رسد ابزارهای 
محدود کننــده حجم پــول در اقتصاد از 
کارافتاده و نقدینگــی همچنان رو به جلو 
می تازد. در صورتی که سیاســتگذار پولی 
قادر به خاموش کردن موتور فعال خلق پول 
نباشد پیشتازی نقدینگی از تولید ناخالص 
ملی معادلــه تولید را به نفــع تورم تغییر 

می دهد.
جزئیات آمار بانک مرکزی نشان می دهد 
که افزایش پایه پولی به یکی از دلایل اصلی 
رشد نقدینگی تبدیل شده است. در این ماه 
ســهم ضریب فزاینده و پایه پولی در رشد 
نقدینگی آذرماه به ترتیــب ۱۰/۴ و ۱6/۳ 
درصد بوده است به این ترتیب پایه پولی در 
جهت افزایش حجم پول در اقتصاد حرکت 

کرده است. 
کارشناســان و تحلیلگــران معتقدند که 
یکی از راه های کنتــرل حجم نقدینگی 
کاهش ضریب فزاینده اســت، با این حال 
در آمارهای تازه منتشر شده رشد ضریب 
فزاینده در ۹ ماهه امسال ۹/6 درصد بوده 

و به ۷/6 درصد در پایان آذر رسیده است. 
این در حالی است که میزان رشد نقطه  ای 
نقدینگی ضریب فزاینده در این مدت 6/۷ 
درصد بوده اســت. با وجود ضریب فزاینده 
6/۷ درصدی و رشــد ۱5/5 درصدی پایه 
پولی، حجم پایه پولی در این مدت به ۴۰۷ 

هزار میلیارد تومان رسیده است.
دیگر اجزای تشکیل دهنده بازار پول نشان 
می دهد که حجم پول همچنان از شبه پول 
بیشتر است. بر اساس گزارش بانک مرکزی 
رشد ۹ ماهه پول ۴۴/۴ درصد و رشد شش 
ماهه شبه پول 22/۹ درصد بوده است. رشد 
نقطه ای پول و شبه پول نیز 6۹/۸ و ۳2/۳ 

درصد بوده است. 
حجم تقریبا دو برابری پول نسبت به شبه 
پول در آذر ماه نشان می دهد که سیالیت 
نقدینگی در اقتصاد کماکان بالاست و پول 
به راحتی در بین بازارهای مختلف اقتصادی 
گردش می کند. به نظر می رسد تلاش های 
بانک مرکزی برای کنترل نقدینگی چندان 
موثر واقع نشــده و موتور خلــق پول نیز 

کماکان در حال فعالیت است. 
بر اساس بایسته های علم اقتصاد افزایش 
خلق پــول اگر بــا افزایش تولید و رشــد 
اقتصادی همراه باشــد می تواند به یکی از 
عوامل بنیادین در توســعه اقتصادی یک 
کشور تبدیل شود چه آنکه نقدینگی های 
موجود در اقتصاد به جای گردش منفعلانه 
در بازارهــای موازی صــرف فعالیت های 

تولیدمحور و اقتصادی شده است.
اما آن طور کــه از وضعیت اقتصــاد ایران 
مشخص اســت نقدینگی به جای آنکه به 
ابزاری برای رشد اقتصادی تبدیل شود، به 
موتور محرک رشد تورم و قیمت ها تبدیل 
شده اســت. اخیرا رئیس بانک مرکزی در 
اظهارات خود اعلام کرده بود که میزان رشد 
نقدینگی در ایران تفاوت چندانی با ســایر 
کشورها ندارد و چه بسا این رشد در برخی 

کشورها از ایران نیز بیشتر بوده است. 
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با وجود ممنوعیت واردات الکل اتیلیک، اما در ۸ ماه نخست امسال بیش از ۹ میلیون 
دلار این کالا ها به کشور وارد شده است. این واردات ممنوعه در حالي است که حجم 
زیادي از آن در مناطق ویژه اقتصادي ترخیص شده پس بدان معناست که افرادي 
سودجو اقدام به واردات کالا هاي ممنوعه مي کنند و کالا نهایتا وارد مناطق دیگري از 
کشور مي شود و به فروش مي رسد. شاید این ۹ میلیون دلار به نظر برسد، اما مي تواند 

سرمایه قابل توجهي براي راه اندازي واحد تولیدي باشد.

رییس اتاق مشترک بازرگاني ایران و ترکیه گفت: عدم تحقق همکاري تجاري ایران با 
ترکیه عواملي حاشیه اي را به دنبال داشته است که در پي آن کالاهاي ترانزیتي ایران بعد 
از بازرسي در ترکیه، سالم به دست مصرف کننده نمي رسد. مهرداد سعادت افزود: گاهي 
اوقات کامیون هاي ما به طور بلندمدت در گمرک ترکیه مي مانند، آن هم به دلایلي که 
کاملا غیرمنطقي بوده است. این در حالي است که به نظر مي رسد کارشکني هاي گمرک 

ترکیه در تقابل با محدودیت هاي موجود در تجارت و گمرک ایران است.

 نوسان: روابط ایران و ارمنستان 
در طول تاریخ همــواره روابط 
با پیشینه وقدمتی  دوستان و 
دو هزار ساله است که علقه های 
تاریخی و فرهنگی و پیوندهای 
عاطفی باوجــود جمعیت قابل 
توجه ارامنه در ایــران و بویژه 
اصفهان ، منجر به عقد قرارداد 
و  خواهر خواندگــی اصفهان 

ایروان گردید . 
با این حال علی رغم این پیشینه قوی 
ارتباطی ســطح مبادلات تجــاری دو 
کشــور ، با وجود رشــد روز افزون ، به 
جایگاهی که شایســته ایــن قدمت و 
روابط دوســتانه دو کشــور می باشد ، 
نیست . لذا طی یک ماه اخیر ، ارتباطات 
دیپلماسی بین دو کشور شکل تازه ای 
به خود گرفت به شکلی که وزیر اقتصاد 
کشور ارمنستان در ســفر به اصفهان 
اعلام کرد سطح مبادلات تجاری بین 
دو کشور را تا یک میلیارد دلار در سال 
افزایش خواهد یافت .این در حالی است 
که ســطح مبادلات تجاری در گذشته 
حدود ۴۰۰ میلیون دلار بوده است . از 
سوی دیگر ، ارمنستان به عنوان دروازه 
ورود به اوراسیا مقصد استراتژیکی برای 

بازرگانان ایرانی می باشد .
بر اساس جدیدترین آمار اعلام شده از 
سوی کمیته آمار جمهوری ارمنستان، 
ارزش تجارت دوجانبه ایران و ارمنستان 
در چهارماهه اول ســال 2۰2۰ معادل 
۱۰۱ میلیــون دلار، اندکــی بیش از 
عملکرد تجــارت دو کشــور در مدت 

مشابه سال گذشته بوده است. 
هرچنــد واردات ۱۷.۷ میلیون دلاری 
ارمنستان از ایران در ماه آوریل امسال 
۱۳ درصد کمتر از عملکرد همین ماه در 
سال گذشته بوده اما نسبت به رقم ۱۰.2 
میلیون دلاری ماه مارس امسال رشدی 
۷۰ درصدی را نشان می دهد. صادرات 
۸.۸ میلیون دلاری ارمنستان به ایران 
نیز در این ماه نســبت به مــاه آوریل 
2۰۱۹رشــد ۳.۴ درصدی و نسبت به 
ماه مارس امسال رشدی 52 درصدی را 

تجربه نموده است. 
با توجه به ناآشــنا بودن بســیاری از 
ایرانیان  از بازار و شرایط تجارت با کشور 
ارمنستان، وبینار گروه رسانه ای نوسان 
با هدف معرفی فرصت های تجاری این 
کشور به فعالان حوزه  تجارت و آشنایی 
آن ها با این بازار بکــر، مصمم شد تادر 
جهــت  معرفی فرصت هــای تجاری 
کشور ارمنستان،  سلسله رویدادهایی را 

تدارک و برنامه ریزی نماید.

ژامهاریان با اشاره به آمار صادرات ایران به 
ارمنستان ،  با بیان آنکه ارمنستان با همسایه 
غربی خود، ترکیه، مبادلات تجاری خوب 
و ارقام قابل توجه صادرات و وارداتی بسیار 
بالاتر از ایران را دارد، فقدان روابط دیپلماتیک 
بین ایران و ارمنستان را مانعی برای جدی 
گرفتن روابط اقتصادی دانست و افزود: برخی 
از کالاهای صادراتی ایران از طریق گرجستان 
وارد ارمنستان می شود و این در حالی است 
که دو وزارت اقتصاد ارمنستان و ایران به دنبال 
راه هایی برای گسترش ارتباطات هستند 
اما بررسی این نکته لازم است که علیرغم 
دوستی 2هزار ساله بین دو کشور همسایه 
و پیوندهای تاریخی، آیین ها و رسومات 
مشترک، تحکیم روابط دیپلماتیک با کندی 

صورت گرفته است. 

نزدیک بودن 
ذائقه ایرانی و ارمنی

مدیرعامل شرکت العطار تریدینگ در بیان 
وضعیت فعالیت بازرگانان ایرانی در ارمنستان 
گفت: شرکت های ایرانی در کشور ما احساس 
غربت نمی کنند و مانند کشور خودشان 
فعالیت اقتصادی خود را دنبال می کنند. 
ژامهاریان گفت: احتمالا تا یک سال آینده، 
مرزهای دو کشور باز می شوند و فرصتی است 
که شرکت ها برنامه ریزی مناسبی جهت 
حضور در بازار ارمنستان را  داشته باشند. وی در 
پاسخ به پرسش مخاطبان وبینار درباره هزینه 
نمایندگی گفت: اگر شرکت های خارجی صرفا 
به نمایندگی برای توزیع کالاها اکتفا کنند، 
روند سختی است و چندان موفق نیست و 

بهتر است که شرکت ها با اجاره کردن دفتر، 
ارائه آموزش های لازم به کارکنان، استفاده از 
ظرفیت های تبلیغاتی مختلف و کارشناسانه 
در مصرف کننده، ایجاد انگیزه نمایند و نظارت 
دقیق نیز بر معرفی و نحوه توزیع کالای خود 
داشته باشند.ژامهاریان با تاکید به نزدیک بودن 
ذائقه مشتریان ارمنی به برخی  محصولات 
ایرانی ، اشاره کرد ،  چیپس و ماالشعیر ایرانی 
در مقایسه با ترکیه و تایلند ، به ذائقه ارامنه 
نزدیکتر و مطلوبتر است. مدیرعامل شرکت 
العطار تریدینگ، یکی دیگر از پیشنهادهای 
صادراتی ایران را، گوشت بوقلمون عنوان کرد 
و گفت: 22 سال است این محصول بطور منظم 
از روسیه وارد ارمنستان می شود و با توجه به 
نوسان و ناپایداری نرخ ارز در ایران، نمی توان 
ریسک واردات بوقلمون از ایران را منطقی 
دانست. زیرا، آنچه مهم است، صرفا ارزان 
بودن جنس نیست بلکه پایداری و تداوم کار 
با کیفیت است. ما به واردات بدون تنش در 
بازار می اندیشیم. آیا واردات از ایران می تواند 
پایدار و مطمئن باشد. با توجه به استقبال 
ارامنه از کالای ایران، اگر گوشت بوقلمون را به 
موقع و با شرایط تثبیت دلار به ما عرضه کنند، 

قدرمسلم، ارمنستان بازار خوبی است.
این فعال اقتصادی در مورد ثبت شرکت ها در 
ارمنستان گفت: اگر خودتان اقدام کنید، با 5۰ 
دلار امکان ثبت شرکت وجود دارد ولی چنانچه 
این کار به وکیل سپرده شود، هزینه بیشتری 
باید بپردازید. همچنین، شرکت ها با دریافت 
حدود ۷۰۰ دلار، ثبت شرکت را انجام می 
دهند. ولی پیگیری از سوی متقاضی نیز برای 
حصول اطمینان الزامی است. وی در پاسخ به 

پرسش مربوط به نحوه اجاره، بیان داشت: از 
طریق شرکت های املاکی، می توانید برای 
اجاره اقدام کنید. البته، در ابتدا۱۰درصد اجاره 
بها مشمول مالیات می شود ولی با ادامه کار 

این هزینه به شما بازمی گردد. 
وی گشایش پنجره مثبت اقتصادی برای 
استفاده ایرانیان را از موارد ارجح ارمنستان 
نسبت به ترکیه و دیگر کشورهای همسایه 
عنوان کرد و گفت: کیفیت محصولات ایران 
باید بگونه ای باشد که بتواند با محصولات 
این کشورها رقابت کند. ژامهاریان به افزایش 
و  کرد  اشاره  میوه  صادرات  ۳5درصدی 
گفت: بازار میوه اکنون دست ایران است. بجز 
پرتقال که بیشتر از ترکیه، الجزایر و اسپانیا 
وارد ارمنستان می شود. چون پرتقال ایران 
کمی طعم ترش دارد. وی افزود: عده ای نمی 
خواهند بازار باز شود. بعنوان مثال، گوجه 
فرنگی و خیار از ایران وارد ارمنستان می شود 
و پس از بسته بندی مطابق بازار روسیه به آن 
کشور صادر می گردد. وی در مورد بازار آجیل 
در ارمنستان با جمعیت ۳ میلیونی، گفت: این 
بازار محدود است ولی وزارت اقتصاد آماده 
است تا فرصت های صادراتی برای معرفی 
و صادرات پسته ایران و آجیل ها از ارمنستان 
به روسیه را مطابق با استانداردهای کیفی 
لازم فراهم نماید.وی تاکید کرد: اگر شرکت 
ها بخواهند از ارمنستان، محصولات خود را 
به مقثصد روسیه صادر نمایند باید مدارک و 

مستندات استاندارد را ارائه دهند. 
وی در پاسخ به این پرسش که علاوه بر 
صادرات و واردات، دیگر فرصت های اشتغال 
در ارمنستان چیست، اظهار کرد: رشته های 

 ،)IT( اطلاعات  فناوری  مهندسی،  و  فنی 
برنامه نویسی برای کشورهای آلمان، کانادا 
و اروپا، ساخت و ساز و فرصت های سرمایه 
گذاری بویژه احداث شهرک های صنعتی 
ارمنستان است. همچنین،  مورد استقبال 
بازار مصالح ساختمانی که در 2 سال اخیر 
بدلیل کاهش ارزش پول ایران موجب افزایش 
است.  ارمنستان شده  به  صادرات سیمان 
صادرات انواع سنگ های گرانیت و مرمربه 
مهندسی،  فنی  ارائه خدمات  و  ارمنستان 
مشاور،  مهندسین  های  شرکت  فعالیت 
پیمانکاران راه سازی و ساختمانی به شرط یک 
سال سابقه فعالیت در ارمنستان مورد استقبال 
قرار می گیرد. چنانچه، اخیرا یک شرکت 
ایرانی وارد مناقصه برای اجرای پروژه پل بر 
روی رودخانه ای در ارمنستان شده است. وی 
صادرات انواع مربا، کنسرو، گز و شکلات، نبات 
و سوهان از ایران به ارمنستان را نیز مطلوب 
ارزیابی کرد و در ادامه، یادآور شد: با گشایش 
مرزها و رفع محدودیت های کرونایی، فرصت 
تعاملات  گسترش  برای  بیشتری  های 

اقتصادی فراهم می گردد.
وراطان ژامهاریان در جمع بندی نتایج وبینار 
بین المللی آشنایی با فرصت های تجاری 
ایران و ارمنستان گفت: ما نمی خواهیم تحول 
تا  داریم  ولی وظیفه  ایجاد کنیم  شگرفی 
بدنبال ارتباط بین دولت ها، روابط اقتصادی 
را بسط دهیم، چالش ها و فرصت های کسب 
و کار را بررسی و تجربیات خود را در اختیار 

علاقمندان به این بازار قرار دهیم.

ظرفیت های رسانه ای گروه نوسان
در این وبینار، مهندس هادی شهپر مدیر عامل 
شرکت پویندگان تجارت نیکا کیش ، ضمن 
اشاره به تحولات مثبت اخیر فی مابین ایران 
و ارمنستان،  در  با بیان اهمیت روابط ایران 
و ارمنستان با توجه به علقه های تاریخی و 
فرهنگی و پیوندهای عاطفی باوجود جمعیت 
قابل توجه ارامنه در ایران و بویژه اصفهان، 
وبینار آشنایی با فرصت های تجاری بین دو 
کشور را در راستای تحکیم روابط دیپلماسی 
بین  ایران و ارمنستان عنوان کرد. همچنین 
مجید محققیان، مدیر مسئول گروه رسانه 
ای رسان  از مجموعه  متشکل  نوسان  ای 
های با محوریت مباحث اقتصادی اعلام کرد 
و گفت: با توجه به عضویت بیش از 25هزار 
نفر از فعالان اقتصادی در رسانه های این 
مجموعه و احساس نیازی که در زمینه برقراری 
تعاملات تجاری و فعالیت های بازرگانی وجود 
داشت، تصمیم به برگزاری این وبینار بصورت 
تخصصی گرفتیم. پیش از این نیز، وبیناری 
برای آشنایی با فرصت های بهره مندی از 
بازار کشور کنیا برگزار شد و در این برنامه ها 
سعی براین است تا بطور تخصصی به موضوع 
بپردازیم. محققیان به فعالان اقتصادی توصیه 
کرد: اطلاعات کانال های اقتصاد بازار، نوسان 
و تجارتخانه این مجموعه را برای دسترسی به 
اطلاعات لازم در زمینه کسب و کار، صادرات 
و واردات و فرصت های اشتغال و کارآفرینی 

دنبال کنند.

فرصت دوباره برای ایران

کارشکني گمرك ترکیه  در تجارت با ایراني هاواردات 9میلیون دلار  کالاي ممنوعه!
گزارش

وبینار بین المللی آشنایی با فرصت های تجاری ایران و ارمنستان برگزار شد؛ گزارش

ارمنستان؛ دروازه 
ورود به اوراسیا

 نوسان: به گفته کارشناسان بخش کارگري افزایش حقوق سالانه 
کارگران در هر سال 5۰ درصد کمتر از واقعیت هاي اقتصادي جامعه 
است و امســال نیز با این اتفاق روبه رو بودیم و افزایش حقوق ها نه 
تنها با وضعیت اقتصادي همخواني نداشــت بلکه با شیوع ویروس 
کرونا اوضاع پیچیده تر هم شــد. در این میــان برخي نمایندگان 
مجلس شوراي اسلامي مي گویند؛ افزایش حقوق کارگران براي سال 
۱۴۰۰ باید حداقل با رشد ۳5 تا ۴۰ درصدي همراه شود و این افزایش 
حقوق ها به گونه اي باشد که کارگران بتوانند حداقل نیازهاي اولیه 
زندگي خود را تامین کنند و ایــن افزایش حقوق باید بر مبناي تورم 
حاکم بر جامعه محاسبه شود اما این سوال مطرح مي شود که با توجه 
به شرایط اقتصادي کارفرمایان چقدر با این موضوع موافق هستند؟ و 
آیا مساله افزایش دستمزدها در شرایط فعلي اقتصادي که شرکت هاي 

خصوصي،کار و درآمد کمتري دارند منجر به تعدیل نیرو نخواهد شد؟

سایه  سنگین کرونا  بر کارگاه هاي  تولیدي
اصغر آهني ها،  نماینده کارفرمایان در شــوراي عالي کار کشور در این خصوص به 
»اعتماد« گفت: 5۰ درصد از شاغلان در کشور در بخش خدمات  فعالیت مي کنند، 
حدود ۱۸ درصد در بخش کشاورزي و ۳2 درصد در بخش صنعت هستند که تنها 
در بخش صنعت ۸۰ درصد افراد در کسب وکارهاي خرد و کوچک مشغول به کارند 
که ۹۰ درصد آنها  نیز در کارگاه هاي زیر ۱۰ نفر فعالیت دارند که پس از شیوع کرونا 
متاسفانه آسیب هاي جدي دیدند.نماینده کارفرمایان در شوراي عالي کار با بیان اینکه 
در سال جاري وضعیت کسب وکار با چالش هاي زیادي همراه بود، ادامه داد: با وجود 
تورم و گراني ها حال کارگر و کارفرما این روزها خوب نیست و در پاره اي از موارد عدم 
کنترل بازار تورم هاي کاذبي را هم به دنبال داشت. آهني ها با بیان اینکه وظیفه همه 
ارکان اقتصادي تلاش براي بهبود وضعیت کارگران است،  افزود: متاسفانه شاهد آنیم 
که به  دلیل کمبود بودجه در حوزه رفاه اجتماعي اقدامات موثري صورت نگرفته و 

امروز مي بینیم که زندگي کارگران سخت تر شده است.

بهبود  معیشت  برعهده  دولت است
این عضو شوراي عالي کار در خصوص پیش بیني دستمزد سال ۱۴۰۰ گفت: هنوز به 
جمع بندي براي عدد دقیقي نرسیده ایم و این موضوع که دولت چه میزان بودجه براي 
این منظور در نظر گرفته بسیار مهم است که هنوز مشخص نشده ضمن اینکه بهبود 
معیشت به عهده کارفرما نیست و به دوش دولت و حکومت است.آهني ها در خصوص 
دستمزد سال ۱۳۹۹ نیز خاطرنشان کرد: دستمزد امسال با راي اکثریت افراد حاضر 
در شوراي عالي کار به تصویب رسید به گونه اي که از پایه سنوات کسر و به پایه حقوق 
افزوده شد و در خرداد ماه تغییراتي در حقوق ثابت انجام گرفت. نماینده کارفرمایان 
در شوراي عالي کار با اشاره به حق مســکن نیز افزود: همچنین در بهار ۱۳۹۹ حق 
مسکن نیز به کارگران تعلق گرفت و نمایندگان کارگران،کارفرما و دولت آن را امضا 
کردند و اینکه گفته مي شود، مطالباتي براي سال ۱۳۹۹ وجود دارد درست نیست 
زیرا دستمزد سال جاري به لحاظ شکلي و قانوني درست بوده و به امضاي اکثر اعضا 
رسیده است. آهني ها تصریح کرد: دستمزد سال ۱۴۰۰ نیز هنوز نیاز به چکش کاري 
دارد و هر گونه ادعایي در خصوص رقم دستمزد اشــتباه است زیرا هنوز به توافقي 
در این خصوص نرسیده ایم. این عضو شــوراي عالي کار با بیان اینکه ارقامي که در 
مورد خط فقر بیان مي شود قابل بررسي است،گفت: اینکه رقم ۱۰ میلیون تومان براي 
خط فقر عنوان مي شود را نمي توان به راحتي پذیرفت و تنها باید به آمار و اطلاعات 
دستگاه هاي دولتي مانند مرکز آمار ایران و بانک مرکزي در این خصوص استناد کرد. 
او افزود: هر چند بخشي از افزایش حقوق و دستمزد هر ساله به عهده کارفرماست  اما 
بخشي که مربوط به رفاه اجتماعي است برعهده کارفرما نبوده و دولت وظیفه تامین 

آن را دارد. 
صحبت هاي این مقام کارفرمایي در حالي است که خرداد ماه سال جاري یعني یک 
ماه پس از تعیین میزان افزایش دستمزدها توسط شــوراي عالي کار، هادي ابویي، 
دبیرکل کانون عالي انجمن هاي صنفي کارگران گفته بود: معتقدیم هر میزاني که 
بانک مرکزي یا مرکز آمار به عنوان رقم تورم اعلام مي کند باید همان میزان به اضافه 
مبلغي دیگر به رقم دستمزد کارگري اضافه شــود. به گفته وي وضعیت در حوزه 
دستمزدهاي کارگري به این شکل است که توقعات جامعه کارگري تحقق پیدا نکرده 
و همچنان از این شرایط ناراضي هستیم. او اضافه کرده بود که باید در میزان افزایش 
دستمزد کارگري بازنگري شــود زیرا با خط فقر فاصله زیادي دارد و قطعا جامعه 
کارگري از این شرایط راضي نیست و مجموعه کل کارگري از افزایش صورت گرفته 
رضایت خاطر داشته باشد.حالا با گذشــت ۷ ماه از این اظهارات به نظر مي رسد که 
فصل تازه اي از مناقشات  دستمزد صورت گرفته باشد. جایي که نه کارفرمایان و نه 

کارگران از شرایط به وجود آمده راضي نیستند و از مواضع خود نیز کوتاه نمي آیند.

روایت نماینده کارفرمایان
 از دستمزد 1400

 نوسان: سازمان ملل متحد روز دوشنبه هشدار 
داد: اقتصــاد جهاني در یک وضعیــت خطرناک 
قرار دارد و هنوز از تبعــات بحران کرونا و بیماري 
همه گیــر کووید۱۹ کــه تاثیر آن براي ســال ها 
احساس خواهد شــد، رنج مي برد، اما با این حال 
پیش بیني مي شــود در ســال 2۰2۱ بــا بهبود 
متوسط ۴.۷ درصدي مواجه شــود که به سختي مي تواند خسارات سال 
2۰2۰ را جبران کند. در گزارش جدید ســازمان ملل آمده اســت: این 
بحران که طي یک قرن اخیر بي سابقه بوده و توسط تاثیر جهاني ویروس 
کرونا به وجود آمده اســت، باعث کاهش ۴.۳ درصدي اقتصاد جهاني در 
سال 2۰2۰ شد. این شــدیدترین انقباض در تولید جهاني از زمان رکود 
بزرگ است که از ســال ۱۹2۹ آغاز شد و بسیار بیشــتر از انقباض ۱.۷ 

درصدي در دوران رکود بزرگ در سال 2۰۰۹ بود.

 نوســان: تجارت نیوز در گزارشــي نوشت: سه  
خودروساز بزرگ کشور بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان معادل دو برابــر درآمدهاي نفتي پیش بیني 
شــده امســال بدهي و زیان دارند. به همین دلیل 
اخیرا از دولــت و بانک مرکزي قــول حمایت ۱5 
هزار میلیــاردي توماني گرفتند. یکــي از همین 
خودروسازان قرار است خودروهایي را بفروشــد که تا حدود ۱5۹ میلیون 
تومان هم در آن رانت قابل مشاهده است. در فروش فوق العاده ایران خودرو 
قرار است ۹ خودرو به فروش برســد که قیمت آنها با قیمت بازار به  شدت 
اختلاف دارد. این فاصله قیمتي از 56 میلیون تومان شروع مي شود و تا ۱5۹ 
میلیون تومان هم مي رسد. حتي در خودرویي مثل دناپلاس اختلاف قیمت 
به میزاني اســت که خریدار مي تواند با فروش خــودروي دریافتي در بازار 

تقریبا ۱۱۹ میلیون تومان سود  کند.

 نوسان: انجمن روغن نباتي اعلام کرد: زمزمه هاي 
تغییر نرخ ارز کالاهاي اساســي منجر به افزایش 
تقاضا در بازار روغن نباتي شــده است. قرار نیست 
تا پایان سال ارز روغن تغییر کند و همچنین سال 
آینده نیز تصور مي کنیم که ارز آن تغییري نخواهد 
کرد، اما زمزمه هاي تغییر ارز باعث شــده تقاضاي 
خرید روغن در بازار افزایش یابد به طوري که براساس آمار موجود تقاضاي 
روغن نباتي در فروشــگاه هاي زنجیــره اي طي هفته گذشــته ۳۰ تا ۳5 
درصد افزایش داشته اســت. افزایش تقاضا و مشکلات ارزي دو آفت مهم 
بازار روغن نباتي است و با توجه به تولید و توزیع ۱۷۷ هزار تن انواع روغن 
نباتي توسط کارخانجات طي دي ماه سال جاري همچنان کمبود روغن در 
برخي استان ها و شهرستان ها به ویژه استان هاي مرزي به گوش مي رسد 

که با برنامه ریزي هاي انجام شده به زودي رفع مي شود.

  نوســان: جک ما، موســس گروه علــي بابا از 
فهرســت کارآفرینان برتر چین که توســط یک 
رسانه دولتي انتشــار یافت، حذف شد تا بار دیگر 
مغضوب واقع شــدن این میلیاردر چیني را تایید 
کند. در مقاله صفحه اول »شانگهاي سکیوریتیز 
نیوز« نامي از این میلیاردر معروف برده نشــد در 
عوض افرادي نظیر رن ژنگ في از هواوي، لي جون از شرکت شیائومي 
و وانگ چوان فو از شرکت BYD براي نقشي که در اقتصاد این کشور 
داشــته اند، مورد تمجید قرار گرفتند. این مقاله روز سه شنبه همزمان 
با اعلام درآمدهاي ســه ماهه گروه علي بابا منتشر شد. دلیل مغضوب 
واقع شدن جک ما به ســخنراني 2۴ اکتبر وي برمي گردد که در آن از 
سیستم رگولاتوري چین به  شــدت انتقاد کرده بود. این انتقاد به توقف 

عرضه اولیه عمومي سهام گروه آنت منجر شد.

رشد 4،۷ درصدی اقتصاد جهان در سال ۲0۲1حذف جك ما از فهرست کارآفرینان برتر چیندلیل هجوم تقاضا  به بازار روغن نباتيیارانه 100 میلیوني  براي خریداران خودرو
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علیرغم دوستی ۲هزار ساله، تحکیم روابط دیپلماتیک با کندی صورت گرفته است

با افزایش دستمزدها قدرت خرید بالا  مي رود؟

در وبینـار بیـن المللـی آشـنایی بـا فرصت هـای تجـاری ایـران و ارمنسـتان که بـا همکاری 
سـازمان صنعت معدن و تجارت اسـتان اصفهان، مرکز رصد و پایش کارینو ، شـرکت پویندگان 
تجـارت نیکا کیش و گروه رسـانه نوسـان برگزار گردید، تحکیـم روابط دیپلماتیـک بین ایران 
و ارمنسـتان بـا توجـه به پیشـینه و پیوندهای تاریخـی دو کشـور، بعنوان عاملی برای رشـد و 
توسـعه تعامـلات اقتصـادی و تقویت زمینه سـرمایه گذاری و صادرات و واردات تشـریح شـد. 
دکتـر وارطان ژامهاریان، اسـتاد دانشـگاه و بنیانگذار شـرکت تجاری العطار تریدینگ با اشـاره 
بـه سـابقه بیـش از پانزده سـال فعالیت تجـاری خود با ایـران، هـدف از برگزاری ایـن وبینار را 

بهـره منـدی از ایده هـای بازرگانی فعـالان اقتصادی و اسـتارتآپ ها عنـوان کرد.
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عظیمیان با اشاره به اهداف فولاد مبارکه از 
مشارکت در این پروژه اظهار داشت: فولاد 
مبارکه به  منظور عمل به مســئولیت های 
اجتماعی خــود، حمایت از دانشــگاه ها 
و شــرکت های دانش بنیــان و همچنین 
پشــتیبانی از اســتارت آپ ها را در دستور 
کار خود قرار داده و معتقد اســت با تکیه بر 
دانش و تخصص کاملا بومــی می توان به 
دســتاوردهای ارزشــمندی دست یافت 
که بومی ســازی و تولید ماسک پیشرفتۀ  
N۹5 نمونۀ بارز این رویکرد موفقیت آمیز 
است.  مدیرعامل فولاد مبارکه اجرای این 
پروژه را نشان از واقف بودن بخش صنعت و 
دانشگاه به مسئولیت های اجتماعی ارزیابی و 
خاطرنشان کرد: خرسندیم که فولاد مبارکه 
و دانشــگاه صنعتی اصفهــان در یک کار 
مشــترک موفق به اجرای پروژه ای شده اند 
که نتیجۀ آن تولید 6۰ هزار ماســک در هر 

شبانه روز با کیفیت بالا بوده است.
مهندس عظیمیان در ادامه به تحریم های 
چندین بارۀ آمریکا علیه این شرکت اشاره 
کرد و گفت: در شــرایط تحریم اقتصادی 
کشور، برای رشد و توسعۀ مناسب، ملزم به 
استفاده از ظرفیت جامعۀ علمی کشوریم و 
بنا داریم در ادامه نیز مصمم تر از قبل در این 
مسیر حرکت کنیم. مدیـــرعامل فــــولاد 
مبــــــارکه در ادامـــــه به حضـــور 
فرهیــــختگان و فارغ التحصیلان دانشگاه 

صنعتی اصفهــان در بخش های مختلف 
شرکت فولاد مبارکه اشــاره و خاطرنشان 
کرد: در حال حاضر ارتباط بسیار خوبی میان 
بخش های تحقیقاتی مجموعۀ فولاد مبارکه 
و دانشگاه صنعتی و شهرک علمی تحقیقاتی 
اصفهان برقرار است و به دستاوردهای خوبی 

هم منتج شده است.
وی در ادامه با اشــاره به اهمیت اســتفادۀ 
حداکثــری از ظرفیت های دانــش روز در 
صنعت افــزود: فولاد مبارکــه برای حفظ 
ســهم 5۰ درصدی خــود در تولید فولاد 
کشور و تولید محصول با تکنولوژی و علم روز 
دنیا، خود را ملزم به استفاده از نسل چهارم 
تکنولوژی می داند، چراکــه صنایع بزرگ 
کشــور به ورق های فولادی با ویژگی های 
متفاوتی همچون استحکام و انعطاف پذیری 

زیاد و وزن سبک نیاز دارد.
مدیرعامل فولاد مبارکــه با تأکید بر اینکه 
کشور ما، به ویژه فولاد مبارکه در تولید فولاد 
از دنیا عقب نیست، اما در تنوع محصولات 
کمی از سایر کشورها عقب مانده است، ادامه 
داد: برای اینکه بتوانیم این عقب افتادگی را 
جبران کنیم، باید با مراکز علمی و دانشگاهی 
کشور ارتباط نزدیک و کاملی داشته باشیم. 
عظیمیان با اشــاره به نقش آفرینی فولاد 
مبارکه در مبارزه با ویــروس کرونا در ادامه 
افزود: مجموعۀ فعالیت های شرکت فولاد 
مبارکه برای مبارزه با بیماری کرونا در کشور 

بی نظیر است؛ شــرکت تاکنون در زمینۀ 
مساعدت به بیمارستان ها و مراکز درمانی 
برای خرید تجهیزات پزشکی بیش از ۱۰۰ 
میلیارد تومان کمک کرده، درحالی که هیچ 
شــرکتی در ایران به ۱۰ درصد از این مبلغ 

هم نرسیده است.
وی در همین خصوص گفت: بخش عمده ای 
از این کمک ها در قالب تجهیزات به دانشگاه 
علوم پزشــکی بوده و بخشــی نیز به تهیۀ 
تبلت برای دانش آموزان بی سرپرســت و 
کم برخوردار تحت حمایت کمیتۀ امداد امام 

خمینی )ره( اختصاص یافته است.

نقش استراتژیک 
درتوسعۀ کشور 

در ادامۀ این مراســم، دکتر ســید مهدی 
ابطحی رئیس دانشگاه صنعتی اصفهان با 
بیان اینکه این همکاری از آخرین روزهای 
سال گذشــته آغاز شــده و خوشبختانه با 
مشارکت بسیار خوب فولاد مبارکه به نتیجه 
رسیده اســت گفت: تحریم فولاد مبارکه 
نشان از نقش اســتراتژیک این صنعت در 
اقتصاد و توسعۀ کشور دارد و عملکرد خوب 
این شرکت را تأیید می کند. بدون شک اگر 
این قبیل شرکت ها و بنگاه های صنعتی و 
اقتصادی در اقتصاد و خودکفایی کشور مؤثر 
نبودند، دلیلی برای این نوع مانع تراشــی و 

تحریم ها وجود نداشت.

رونمایی از وب سایت 
مرجع فناوری ها

به گزارش خبرنــگار فــولاد، در این آیین 
همچنین نشست هم اندیشی هیئت علمی 
دانشــگاه صنعتی با مدیران فولاد مبارکه 
به منظور تبادل فناوری دانشــگاه صنعتی 
اصفهان با صنعت با عنوان »فکر نو« برگزار 
و از وب ســایت مرجع فناوری های ساخت 
دانشــگاه صنعتی اصفهان رونمایی شــد.  
رئیس دانشــگاه صنعتی اصفهــان در این 
خصوص گفت: هم اینک بــا معرفی ۴۰۰ 
فناوری در سطوح مختلف بر روی وب سایت 
isco دانشگاه، فرصت های سرمایه گذاری 
به علاقه مندان علم و فناوری عرضه می شود. 
ابطحی توجه به تربیت نیروی انسانی کارآمد 
برای صنعت را مورد تأکید قرار داد و افزود: 
دانشگاه صنعتی اصفهان سومین دانشگاه 
برتر کشــور در رتبه بندی ISC شناخته 
شــده و با توجه به اهمیت کیفیت بخشی 
به دانشگاه ها از ســوی وزارت علوم، از سال 
۱۴۰۰ برنامه ریزی آمــوزش و پژوهش به 
خود دانشگاه ها واگذار می شود. بدین ترتیب 
دانشگاه تعیین می کند در مقاطع مختلف 
چه تعداد دانشجو جذب کند و این مهم با 

همکاری نزدیک با صنعت تحقق می یابد.

متعهد به 
مسئولیت های اجتماعی 

رئیس هیئت مدیرۀ شرکت آتیه فولاد معدن 
پارسیان نیز که به نمایندگی از فولاد مبارکه 
نقش مؤثــری در به بار نشســتن این پروژۀ 
مشترک داشت، گفت: در اوج شیوع بیماری 
کرونا، با تأیید مهندس عظیمیان مدیرعامل و 
معاون نیروی انسانی شرکت فولاد مبارکه این 

وظیفه را بر عهده گرفتیم.
علیرضا ملکی در تشــریح این پــروژه اظهار 
داشــت: این ماسک  شــش لایه با استفاده از 
روش التروسونیک تولید می شود که یک  لایۀ 
آن نانو است و از ماسک های N۹5  معمولی 
بسیار لطیف تر و با وجود شش لایه بودن بسیار 
سبک تر است. محصول مشترک فولاد مبارکه 
و دانشگاه صنعتی اصفهان مجوزهای لازم را از 

سازمان غذا و دارو نیز اخذ کرده است. 
وی از تولید این ماسک ها در انواع سوپاپ دار 
و بدون سوپاپ خبر داد و گفت: ماسک های 
سوپاپ دار مصارف صنعتی و نوع بدون سوپاپ 
آن مصارف بهداشتی دارد. ضمن اینکه ماسک 
تولیدی سوپاپ دار نیز در شرکت فولاد مبارکه 

مورد استفاده قرار خواهد گرفت.
 ملکی با تأکید بر اینکــه انگیزۀ فولاد مبارکه 
از مشــارکت در ایــن پــروژه به هیچ عنوان

 اقتصادی نبوده اســت، تصریــح کرد: فولاد 
مبارکه به منظور تعهد خــود به ایفای نقش 
در حوزۀ مسئولیت های اجتماعی در این کار 

مشارکت کرد.

گزارش

  گزارش

 نوسان: مدیرعامل فولاد مبارکه 
در همایــش اســتیل پرایس، 
درخصوص اهمیــت به کارگیری 
نسل چهارم تکنولوژی در صنعت 
با پدیده های  فولاد گفت: امروزه 
روبه رو  و شگفت انگیزی  نوظهور 
هستیم که در تمامی ابعاد زندگی 
مردم جهــان تأثیرقابل توجهی 

گذاشته است.
حمیدرضا عظیمیان افزود: استرالیا که 
در گذشته ســنگ آهن را با کشتی های 
6۰ و ۷۰ هزار تنی صادر می کرد، امروز با 
کشتی های 6۰۰ هزار تنی، هزینۀ ارسال 
سنگ آهن خود را به ۴ دلار رسانده است؛ 
اما ما در ایران برای انتقال ســنگ آهن از 
بافق به بندرعباس همچنان از تکنولوژی 
دوم اســتفاده می کنیم. به گفتۀ وی، در 
ایران صنعت پتروشیمی به نسل چهارم 
ورود کرده اســت. ما امــروز در جهان با 
انقلاب صنعتی چهارم روبه روییم و باشگاه 
فانوس دریایی نیز برای این موضوع ایجاد 

شده است.
به گفتۀ مدیرعامل فولاد مبارکه، اکنون 
بیش از بیست شرکت بزرگ به عضویت 
این باشــگاه درآمده اند و در حوزۀ فولاد 
نیز شرکت پوســکو کرۀ جنوبی، تاتای 
هند و یک شــرکت اروپایی در آن عضو 
شــده اند. این امــر نشــان می دهد که 
ما نیز باید هوشیار باشیم و برای عضویت 
در این باشگاه تلاش کنیم. فولاد مبارکه 
در این زمینه طرح تحول دیجیتال را در 
دســتور کار قرار داده که از نسل چهارم 

دیجیتال است.
وی افــزود: طــرح تحول دیجیتــال از 
5 مرداد ۹۹ شروع شــد و هدف غایی ما 
ادارۀ فولاد مبارکه به صورت هوشــمند 
است، به طوری که تمام بخش های تولید، 
فروش، مالی و بازرگانی تا تحویل کالا، از 

صفر تا صد، هوشمند شود.
مهندس عظیمیان ادامــه داد: با کمک 
نســل چهارم تکنولوژی، هزینۀ مالی و 
یا تسهیلات بانکی به یک ششم خواهد 
رسید. اگر بتوانیم به هدف هوشمندسازی 
فــولاد مبارکــه دســت یابیم، ســود 
فوق العاده ای به دست خواهیم آورد؛ اما اگر 
به نسل چهارم مجهز نشویم، در سال های 
آینده بازار ورق خود را از دست خواهیم 
داد، زیرا صنایع خودروســازی نیازمند 
ورق های سبک و ایمن تر است که ما آن 

را تولید نمی کنیم.
مهندس عظیمیان در ادامه تصریح کرد: 
از مردادماه تاکنون دو رخداد برای طرح 
تحول دیجیتــال برگــزار و ۴۰۰ پروژۀ 
کوچک و بزرگ در اختیار شــرکت های 
استارت آپی قرار داده شده است و تا پایان 
سال نیز ۱۰۰ پروژۀ دیگر را در اختیار این 

جوانان قرار خواهیم داد.
وی از همکاری شرکت بین المللی ایریسا، 
دانیلی و دو شرکت خارجی دیگر با فولاد 
مبارکه در ایــن زمینه خبــر داد و ابراز 
امیدواری کرد فــولاد مبارکه نیز بتواند 
به عنوان یکی از اعضای باشــگاه فانوس 

دریایی پذیرفته شود. 
حمیدرضا عظیمیان ادامه داد: علاوه بر 
اقدامات یادشــده، قراردادی با دانشگاه 
اصفهان بسته شده و در حال حاضر حدود 
۱5۰ مدیر در زمینۀ طرح تحول دیجیتال 
آموزش می بینند. مدیرعامل فولاد مبارکه 
در پایان گفت: امیدواریم نگاه جدید فولاد 
مبارکه در زمینۀ طرح تحول دیجیتال 
و حرکت به سمت هوشمندسازی برای 

همۀ شرکت ها در کشورمان الگو شود.

industry

هم زمــان بــا میــلاد پــر خیروبرکــت بانــوی کوثــر، حضــرت فاطمــۀ زهــرا )س( خــط تمــام اتوماتیک 
تولیــد ماســک N۹5  بــا ســرمایه گذاری فــولاد مبارکــه و بــا همــکاری دانشــگاه صنعتــی اصفهــان، 
ــولاد مبارکــه و اعضــای هیئت رئیســۀ دانشــگاه صنعتــی اصفهــان  ــان مدیرعامــل ف ــا حضــور مهنــدس عظیمی ب
ــولاد  ــل ف ــان، مدیرعام ــا عظیمی ــید. حمیدرض ــرداری رس ــه بهره ب ــاعت ب ــک در ۲۴ س ــزار ماس ــت ۶۰ ه ــا ظرفی ب
مبارکــه، از ایــن پــروژه کــه روز پنج شــنبه شــانزدهم بهمن مــاه در محــل دانشــگاه صنعتــی اصفهــان افتتــاح شــد، 
به عنــوان اقدامــی مبــارک در ادامــۀ همکاری هــای گســتردۀ علمــی و فناورانــۀ فــولاد مبارکــه بــا دانشــگاه صنعتــی 

اصفهــان و مراکــز علمــی کشــور یــاد کــرد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی کشور با ارسال نامه ای به عظیمیان، مدیـرعامل شرکت فولاد 
مبارکه، از تلاش های این شرکت در خصوص تأمین اکسیژن رایگان بیمارستان ها قدردانی 
کرد. در بخشی از نامۀ دکتر جلیل کوهپایه زاده، چنین آمده است مراتب سپاس خود را از 
نگاه ملی و صادقانۀ آن مجموعه در شرایط شیوع بیماری کرونا و نیاز مبرم مراکز درمانی به 
اکسیژن، در زمینۀ پیشبرد اهداف سلامت و یاری مجموعۀ درمانی این دانشگاه در تأمین 

اکسیژن رایگان بیمارستانی و کمک به ارائۀ خدمت به بیماران اعلام می دارم.

قدردانی رئیس دانشگاه علوم پزشکی کشور 
رئیس هیئت عامل ایمیدرو در جمع خبرنگاران دربارۀ تحریم فولاد مبارکه گفت: تا به امروز 
بسیاری از شخصیت ها مورد تحریم  قرار گرفته اند؛ اما اصل موضوع اینجاست که ما فولاد 
مبارکه را شرکتی تأثیرگذار در اقتصاد می دانیم. معاون وزیر صمت افزود: ما به دنبال آنیم 
که فولاد مبارکه از تلاش در حوزۀ صنعت فاصله نگیرد. وی افزود: مسئله این نیست که این 
شرکت در این شرایط اقتصادی سخت، مورد بازخواست نهادهای نظارتی قرار گرفته؛ بلکه 

باید اجازه داد این نهادها به وظیفۀ خود عمل کنند.

فولاد مبارکه شرکتی موثر در اقتصاد کشور 

نسل چهارم تکنولوژی
به کمک تولید می آمد

در امتداد ایفای نقش در حوزۀ مسئولیت های اجتماعی فولادمبارکه انجام شد؛

نقش آفرینی در مبارزه با کرونا
خط تمام اتوماتیک تولید ماسک پیشرفتۀ N۹5  با سرمایه گذاری فولاد مبارکه افتتاح شد 

 نوســان: کمیتۀ بانوان شــرکت فولاد مبارکه، هم زمان با سالروز 
خجســتۀ میلاد حضرت زهرا )س( و روز زن، بــا حضور مهندس 
عظیمیــان مدیرعامل شــرکت، حجت الاســلام فرهنگ رئیس 
شورای سیاست گذاری ائمۀ جمعۀ استــــان اصفـــــــهان و 
حجــــت الاســــلام مــوســــوی، امام جــمعۀ شهرستان 

مبارکه و جمعی از بانوان شاغل در این شرکت تشکیل شد.
در این جلسه که به صورت آنلاین برای زنان شاغل در شرکت نیز قابل مشاهده بود، 
رئیس شورای سیاست گذاری ائمۀ جمعۀ استان اصفهان گفت: روند فولاد مبارکه 
روبه رشد و در راستای شعار جهش تولید اســت. حجت الاسلام فرهنگ اظهار 
داشت: امروز ما باید همۀ ظرفیت های خود را در زمینه های اقتصادی برای ارتقای 
فرهنگ اقتصادی و کمک به جریان اقتصادی کشور به کار بگیریم و به نظر بنده، 
روند امروز فولاد مبارکه کاملا روشن و امیدوارکننده است. وی در خصوص برخی 
از حواشی مطرح شدۀ اخیر گفت: باید مواظب باشیم که اگر کسی از برخی مسائل 
گلایه دارد، حتما موقعیت و شرایط حال حاضر را با وجود تحریم های آمریکا علیه 
شرکت و مدیرعامل آن در نظر بگیرد و به روشی به طرح دیدگاه های خود بپردازد 
که هم از سوءاستفادۀ دشمن پیشگیری کند و هم روند مدیریت این شرکت مهم 
اقتصادی و تولیدی را مختل نکند.حجت الاسلام فرهنگ از زنان شاغل در شرکت 
به جهت مشارکت فعال در عرصۀ صنعت کشور تشکر کرد و گفت: مایۀ خوشحالی 
است که زنان مکرمۀ شاغل در شرکت فولاد مبارکه به ارزش های فاطمی اذعان 
دارند. وی از تشکیل کمیتۀ بانوان در فولاد مبارکه به عنوان اقدامی ارزشمند و در 

راستای تکریم حقوق زن در جامعۀ اسلامی یاد کرد.

امام جمعۀ شهرستان مبارکه:
فولاد مبارکه 

افتخارات انقلاب است
به مشکلات به نحوی پرداخته نشود که اصل جریان تولید دچار نقصان و موجبات 
سوءاستفادۀ دشمنان فراهم شود. حجت الاسلام موسوی، امام جمعۀ شهرستان 
مبارکه با بیان این مطلب خاطرنشــان کرد: همان طور که بارها عرض کرده ام، 
شرکت فولاد مبارکه از افتخارات انقلاب و سرمایۀ عظیمی برای کشور است و با 
توجه به تأکیدات مقام معظم رهبری در خصوص اهمیت تولید و نام گذاری سال 
جاری به عنوان سال جهش تولید، نقش و جایگاه این شرکت از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است، زیرا جهش تولید به مراتب از رونق تولید که از شعارهای سال های 
گذشته بود مهم تر و جدی تر است. در خصوص عملکرد فولاد مبارکه، می توان 
به مثلِ » املای نانوشته غلط ندارد« اشاره کرد. هیچ کس نمی تواند ادعا کند که 
فعالیت های مجموعۀ بزرگ فولاد مبارکه عاری از اشتباه است. هر کار عظیمی 
ممکن است اشکالاتی در خود داشته باشد، اما نباید به این مشکلات به نحوی 
پرداخته شود که اصل جریان تولید دچار نقصان و موجبات سوءاستفادۀ دشمنان 

فراهم شود.
حجت الاسلام موســوی تصریح کرد: تحریم های حال حاضر علیه کشور واقعا 
ناجوانمردانه است. به نظر می رســد برخی از دست اندرکاران اجرایی کشور باید 
هماهنگی بیشتری داشته باشند تا صنایع مادر کشــور که بر دیگر صنایع نیز 
تأثیرگذار است تضعیف نشود. موضع گیری ها نیز باید به دور از جریان سازی هایی 

دنبال شود که به نفع دشمنان تمام خواهد شد.

مدیرعامل فولاد مبارکه:
حضور بانوان 

بسیار تأثیرگذار است
مدیرعامل فولاد مبارکه، ضمن تبریک میلاد حضرت زهرا )س( و گرامیداشت 
روز زن، به اشتغال بالغ بر 2۰۰ نفر از زنان تلاشگر در شرکت فولاد مبارکه اشاره 
کرد و از تشکیل کمیتۀ بانوان به عنوان اقدامی مبارک و روبه جلو در جهت بهبود 
فرایند کاری زنان شاغل در شرکت و فرصتی برای بررسی درخواست های احتمالی 

ایشان یاد کرد.
مهندس عظیمیان حضور بانوان در بخش های مختلف شــرکت فولاد مبارکه 
را بسیار تأثیرگذار و مثبت ارزیابی کرد و گفت: کار در فضای صنعت سختی ها و 
مشقات خاص خود را دارد؛ با وجود این، خانم های شاغل در شرکت در عین عمل 
به وظایف اداری خود، در همسرداری و ایفای نقش مادری نیز به بهترین شکل 

عمل کرده اند و در زمینه های اجتماعی نیز فعالیت های مؤثری دارند.

مدیر حوزۀ مدیرعامل فولاد مبارکه:
کمیتۀ بانوان عرصه ای 
برای بروز بانوان شاغل

در ادامۀ این جلسه، خانم نامداری مشاور و مدیر حوزۀ مدیریت عامل فولاد مبارکه 
نیز گفت: نبود تشکیلاتی سیستماتیک به منظور پیگیری امور مربوط به بانوان در 
ساختار اداری شرکت به چشم می خورد. با تشکیل این کمیته امیدواریم اقدامات 
بهتری درخصوص بهبود فضای کاری بانوان شــاغل در شرکت صورت گیرد.
پس از تشکیل این کمیته، خانم فرهمند، یکی از کارکنان شاغل در شرکت که 
به عنوان رئیس کمیتۀ بانوان برگزیده شده بود، به سرفصل های مشخص شده برای 
نمایندگان حاضر در کمیتۀ بانوان اشاره و خاطرنشان کرد: پیگیری و صیانت از 
حقوق زنان شاغل در شرکت، پیشرو بودن فولاد مبارکه در عرصۀ پیگیری مسائل 
مربوط به بانوان و ارتقای سطح علمی و آموزشی آنان در راستای ارتقای بهره وری 

در شرکت فولاد مبارکه ازجمله اهداف تشکیل این کمیته بوده است.
شایان ذکر است در پایان این جلســه با اهدای هدایایی ازجمله لوح تقدیر و یک 
شاخه گل از زحمات بانوان تلاشگر شرکت فولاد مبارکه و اعضای کمیتۀ بانوان 

تقدیر شد. 

زنان شاغل در فولاد مبارکه 
به ارزش های فاطمی اذعان دارند

رئیس شورای سیاست گذاری ائمۀ جمعۀ استان اصفهان:

 نوسان:جلسۀ هم اندیشی مدیران مراکز 
خدماتی فولاد مبارکه برگزار شد و مدیران 
هلدینگ آتیه و متیل و برخی شرکت های 
مراکز خصوصی به ارائۀ دیدگاه های خود 
و چالش هــای پیــش روی بــازار به ویژه 
مشــکلات موجود برای خرده فروشــی 
و تأمیــن نیــاز شــرکت های کوچک و 

تولیدکنندگان خرد پرداختند.
در این نشســت، حمیدرضــا عظیمیان، 
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه گفت: 
راهبــرد فــولاد مبارکه توســعۀ ســبد 
محصولات و حمایــت از صنایع مختلف و 
تولیدکنندگان کشور بوده است. به همین 
منظور، ســبد محصولات خود را در طول 
ســال های گذشــته، ازنظر کمی و کیفی 

توســعه داده و حتی به دنبــال راه اندازی 
خطوط جدید برای تأمیــن پایدار و کامل 
ورق های فولادی موردنیاز صنایع اســت. 
وی تأکیــد کــرد: در همیــن خصوص، 
مراکــز خدماتی فولاد مبارکــه نیز باید با 
اســتراتژی های فولاد مبارکــه در جهت 
حمایــت از صنایع خرد همگام باشــند و 
برنامه ها و اهداف خود را در همین راســتا 

تدوین و اجرا کنند.
در ادامــه، طهمورث جوانبخــت، معاون 
فــروش و بازاریابــی فــولاد مبارکه نیز 
خاطرنشــان کرد: در حــال حاضر تقریبا 
ظرفیت تولید ورق های فــولادی و میزان 
تقاضا در کشــور ما برابر اســت و کمبود 
آن چنانــی ندارد. وی بیشــتر مشــکل 

موجود را شــیوۀ توزیع کالا و محدودیت 
در بازار و عدم تکمیل ظرفیت تولید سایر 
شرکت های تولیدکنندۀ ورق های فولادی 
در کشور دانست و تصریح کرد: جهت رفع 
این مشکلات لازم اســت موانع موجود بر 
سر راه تولید با حداکثر توان در شرکت های 
تولیدکننــدۀ ورق فولادی برطرف شــود 
و امکان عرضۀ مســتقیم و حــذف موانع 

موجود فراهم آید.
وی تاکیــد کــرد:  نیــاز اســت مراکــز 
خدماتی بیش ازپیش جهت شناســایی 
مصرف کنندگان خرد تمامی نقاط کشور 
و تأمین نیــاز این کارگاه ها و شــرکت ها 
با حداکثر توان اقــدام کنند. ضمن اینکه 
فولاد مبارکه و به طور مشــخص معاونت 

فروش و بازاریابی شــرکت این آمادگی را 
دارد که تا حد امکان با توجه به شــرایط و 
دســتورالعمل های اعلام شــده، نیاز این 

شرکت ها را تأمین کند.

در جلسۀ هم اندیشی مدیران مراکز خدماتی فولاد مبارکه عنوان شد:

راهبرد فولاد مبارکه توسعۀ سبد محصولات است

گزارش
گروه صنعت
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محمد شریعتمداري، گفت: ۷ میلیون کارگر رسمي داریم که عضو تامین اجتماعي 
نیستند. به گفته وزیر تعاون، براي اولین بار به حدود ۳ میلیون نفر در شرایط کرونا منابع 
بلاعوض بین 2۰۰ تا 6۰۰ هزار تومان پرداخت شده است که این سه میلیون نفر جزو 
هیچ کدام از گروه هاي شناسایي شده نبودند و هیچ گونه بیمه اي نداشتند و تحت پوشش 
هیچ نهاد امدادي نیز نبودند. وی افزود: کارگران غیر رسمي روند رو به افزایشي دارند و 

کرونا این تعداد را بالا برده که باید این موضوع را اصلاح کنیم.

حسن محتشم، کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه در بهمن ماه نیز با کسادي معاملات 
مسکن مواجهیم، خاطرنشان کرد: در بهمن سال هاي گذشته که به شب عید نزدیک 
مي شدیم معمولا معاملات افزایش پیدا مي کرد. یکي از دلایل این بود که متقاضیان 
مي خواستند از تورم سال آینده مصون بمانند. اما هم اکنون تقریبا به نیمه بهمن 
رسیده ایم و بازار در رکود قرار دارد. علت این است که متقاضیان واقعي توان خرید ندارند 

و سرمایه گذاران هم با توجه به ثبات نرخ ارز براي خرید مسکن ریسک نمي کنند. 

خریداران مسکن ریسك نمي کنند7 میلیون کارگر  بیمه نیستند
 گزارش

 نوسان:مدیر توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی استان اصفهان با بیان اینکه اگرچه نرخ بیکاری استان در 
فصل پاییز کاهش داشته، اما نرخ مشارکت اصفهان نیز کاهشی بوده 
است، گفت: امروز ظرفیت بسیاری از فرصت های شغلی استان خالی 
است، اما متاسفانه افراد انگیزه ای برای اشتغال در این بخش ها ندارند، 

البته برخی مشاغل فنی است که نیاز به مهارت تخصصی افراد دارد.
حسین باقری با اشاره به اینکه پاییز امسال نرخ بیکاری اســتان ۴/ ۱۰ درصد و 
میانگین کشور ۴/ ۹درصد بود، اظهار کرد: این درحالی است که نرخ بیکاری پاییز 
نسبت به نرخ تابســتان که 6/ ۱۱ درصد بود، حدود 2/ ۱ درصد و نسبت به پاییز 
سال گذشته 6/ ۰ درصد کاهش یافته است. وی درباره دلیل کاهش نرخ بیکاری 
استان توضیح داد: اگرچه نرخ بیکاری استان ۴/ ۱ درصد نسبت به فصل قبل کمتر 
شده، اما نرخ مشارکت افراد نیز کم شده است. نرخ مشارکت اصفهان در پاییز ۹/ ۴۰ 

درصد بود درحالی که این نرخ در تابستان امسال ۳/ ۴2 درصد بود.
مدیر توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان 
با اشاره به دلایل کاهش نرخ مشارکت در استان، گفت: احتمال می رود برخی از 
جمعیت فعال استان )شاغلان بیکار( به جمعیت غیرفعال پیوسته باشند، مثلا فرد 
به دلیل کرونا، خانه نشین شده یا اینکه ترجیح به داشتن درآمدی بدون شغل در 
بازارهای دلالی دارد. وی درباره ایجاد اشتغال در استان اصفهان، با تاکید بر اینکه 
درحال حاضر فرصت های شغلی زیادی در اســتان داریم، اظهار کرد: متاسفانه 
بسیاری از افراد فعالیت در برخی مشاغل را قبول نمی کنند یا مهارت فعالیت در 
برخی مشاغل را ندارند. باقری با بیان اینکه طی یک سال گذشته و با شیوع کرونا، 
بخش خدمات و مشاغلی همچون حوزه گردشگری، هتلداری، مشاغل رفاهی و 
تفریحی درگیر بیشترین آسیب شدند، اظهار کرد: اگرچه در حوزه خدمات شاهد 
تعطیلی برخی مشاغل و ریزش نیروی کار هســتیم، اما در حوزه صنعت حتی 
فعالیت برخی واحدهای تولیدی و صنعتی بیشتر و پویاتر شده است، چراکه با 

افزایش نرخ ارز فروش محصولات تولید داخل برای مردم به صرفه تر شده است. 
مدیر توســعه کارآفرینی و اشــتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
اصفهان تصریح کرد: امنیت شــغلی برای یک کارگر مهارت و میزان نقش وی 
در تولید است و در این شــرایط کارفرما به نیروی کار خود به عنوان یک سرمایه 
اجتماعی نگاه می کند. وی تاکید کرد: در شرایط فعلی افراد باید مهارت و کارآیی 
خود را در واحدهای تولیدی بیشتر کنند تا امنیت شغلی آنها بالاتر برود. باقری 
درباره مقرری بگیران بیمه بیکاری در استان، اظهار کرد: سال گذشته با شیوع کرونا 
و با توجه به اینکه در نظر داشتیم جلوی اپیدمی کرونا را بگیریم، برخی مشاغل 
به طور موقت از سوی ستاد ملی مقابله با کرونا تعطیل شد که در برهه زمانی سه 
ماهه حدود ۷۰ هزار نفر کمک نقدی دریافت کردند، اما در بحث بیمه بیکاری، در 
سال  جاری تعداد مقرری بگیران بیکاری استان نه تنها افزایش نیافته بلکه از سال 
گذشته نیز کمتر شده است. وی با بیان اینکه اگرچه بخش خدمات با رکود مواجه 
شد، اما صنعت رونق گرفت، افزود: سال گذشته سهم اشتغال بخش کشاورزی 
استان، با توجه به ترسالی تحرک مثبتی داشت و عمده ریزش نیروی کار ما در 

بخش خدمات بود.
مدیر توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان 
با تاکید بر اینکه بخش خدمات استان به عنوان قطب گردشگری کشور همواره در 
ظرفیت کامل نبوده و عمده ریزش نیروی کار استان، در بخش صنعت پر شده 
است، تصریح کرد: البته نگران تداوم وضعیت فعلی هستیم، چراکه بخش خدمات 

بسیار متضرر می شود.

بیکاری در اصفهان کم شد؟
اداره کل تعاون استان گزارش داد

 نوســان: مدیرعامل شرکت آب 
وفاضلاب اســتان اصفهان گفت: 
دردهه فجر۱۶ پــروژه در بخش 
آب و فاضلاب بــا اعتباری بالغ بر 
۲۴5میلیارد و ۴5۰ میلیون ریال 
در سطح اســتان به بهره برداری 

می رسد.
هاشــم امینی با تشــریح پروزه های 
در دســت افتتاح این شرکت در دهه 
فجر امســال تاکید کرد: در دهه فجر 
سال جاری ۱۴ پروژه در بخش آب به 
بهره برداری می رسد و پروژه کلکتور 
فاضلاب شــاهین شــهر و منطقه 6 
اصفهان در بخش فاضــلاب در مدار 

بهره برداری قرار می گیرند.
مدیرعامــل شــرکت آب وفاضلاب 
اســتان اصفهان بــا بیــان اینکه در 
دهــه فجــر ۴ مخــزن آب در مدار 
بهره برداری قرار مــی گیرد تصریح 
کــرد: مخــزن هــزار مترمکعب در 
شــهر دامنه در شهرســتان فریدن، 
مخزن دوهزارمترمکعبــی در دهق 
نجف آباد، مخــزن ۱۰۰ مترمکعبی 
روستای چیرمان کوهپایه، مخزن 5۰ 
مترمکعبی روستای آبچویه کوهپایه 
در این ایام در مدار بهره برداری قرار 
می گیرند، همچنین بازسازی مخزن 
۱۰۰ مترمکعبی روستای ازونبلاغ در 
شهرستان فریدن به پایان رسیده و در 

بهمن ماه بهره برداری می شود.
مدیرعامــل شــرکت آبفا  اســتان 
اصفهان با اشاره به افتتاح آزمایشگاه 
میکروبیولــوژی در شــهر نجف آباد 
اظهار داشــت:  از آنجائیکــه ارتقای 
کیفی آب شــرب مردم برای فعالان 
صنعت بســیار حائز اهمیت است راه 
اندازی آزمایشگاه میکروبیولوژی در 

دستور کار قرار گرفت.
مهندس هاشم امینی به بهره برداری 
از سیســتم تله متری و مانیتورینگ 
منابــع آبــی روســتاهای بخش بن 
رود پرداخت و بیان داشــت: در این 
ایام مبارک، سیســتم تلــه متری و 
مانیتورینگ منابع آبی ۱۷ روستای 
بخش بن رود عملیاتی می شــود تا 
از این پس آب شــرب عادلانه میان 
روســتاییان توزیع گردد. وی ادامه 
داد: در دهه فجر ســال جاری با بهره 
برداری از ۱2 کیلومتــر خط انتقال 
آب، اهالی روستای جشوقان منطقه 
کوهپایه ازآب شرب پایدار بهره مند 

می شوند . 
امینــی  تقویت منابــع آب محلی را 
در سطح استان بســیار حائز اهمیت 
برشــمرد و خاطرنشان ســاخت: به 
منظــور تقویــت منابــع آب محلی 
حفر چاه در برخی از نقاط اســتان در 
دســتور کار قرارگرفت، کــه در دهه 
فجر 5 حلقه چاه جدیدالحفر افتتاح 

می گردند. 
همچنین ۴ حلقه چــاه در منطقه 6 
اصفهان و یک حلقه در شاهین شهر 

در مدار بهره برداری قرار می گیرند.
مدیرعامل شرکت آبفا استان اصفهان 
با بیــان اینکه بــا یکپارچه ســازی 
شرکت های آبفا شــهری و روستایی 
یکی از اولویت ها اصلاح و بازســازی 
شــبکه فرســوده آب در روســتاها

 بوده اســت، اعــلام کــرد:   ۱۹.5  
کیلومتر شبکه فرســوده آب در خور 
وبیانک، پس از بازسازی و اصلاح در 
دهه فجر امسال در مدار بهره برداری 

قرار می گیرد.

سلیمانی افزود: در شــرایط سخت تحریم 
که هیچ مشــاور خارجی نداشتیم و امکان 
وارد کــردن تکنولوژی نیز وجود نداشــت 
دستاوردهای بســیار خوبی به ثمر نشست 
و در اینجا شایســته می دانــم از زحمات 
تلاشــگران بخش های مختلف تشــکر 
و قدردانــی نمایم. مدیرعامــل هلدینگ 
صدرتامین تصریــح کــرد : در مجموعه 
هلدینگ طی ۱۰ ماهه گذشــته سال ۹۹ 
نسبت به همین مدت مشابه در سال گذشته 
رشد تولید شــش درصدی را شاهد بودیم 
و لذا در این جنــگ اقتصادی جهش تولید 

چشمگیری تحقق یافت. این مقام مسئول 
خاطر نشــان کرد:در بخش فروش طی ۱۰ 
ماهه سال ۹۹ نســبت به این مدت در سال 
۹۸ رشــد ۱۰۰ درصدی را داشتیم یعنی 
از فروش 2۷6۰ میلیــاردی به عدد 52۳5 
میلیارد تومان رسیدیم و این محصولات  در 

پروژه های مختلف کشور به کار گرفته شد. 
وی در ادامه به فروش محصولات ذوب آهن 
اصفهان اشاره کرد و گفت: فروش امسال این 
کارخانه از ۸۳۰۰ میلیارد تومان در ده ماهه 
سال جاری به ۱5 هزار و ۱۸5 میلیارد تومان 

رسیده است. 

غلامرضا سلیمانی گفت:تعداد ۱5 پروژه با 
سرمایه گذاری بالغ بر ۳۴۰۰ میلیارد تومان 
در دست اقدام و پیشرفت قرار دارد که از این 
مسیر اشــتغالزایی خوبی را شاهد خواهیم 
بود. وی ادامه داد: تاســیس شتاب دهنده 
معدنی صدرفردا نیز از جمله سایر اقدامات 
هلدینگ بود که تنها در مسیر بومی سازی 
حدود 2۰۰ میلیارد تومــان صرفه جویی 
در صنایع مختلف حاصل شــده است. وی 
گفت:تولید ریــل در ذوب آهــن اصفهان 
افتخار بزرگی برای ایران به شــمار می رود 
و هم اکنون از این محصول استراتژیک در 

شش محور راه آهن کشور استفاده می شود. 
غلامرضا سلیمانی بیان کرد:راه اندازی کوره 
بلند شماره یک از جمله سایر دستاوردهای 
ذوب آهن اصفهان است که با همت و تلاش 
شــبانه روزی کارگران این شرکت به ثمر 

نشست. 
وی گفت:گواهی کشــف معــدن طلا در 
سیستان و بلوچســتان از ســایر اقدامات 
هلدینگ بــود که حــدود ۷۳ میلیون تن 
ذخیره احتمالی برای آن برآورد شده است 
و انشاالله در اسفندماه کارخانه فرآوری آن را 

احداث می کنیم.
در ادامه منصور یــزدی زاده به عوامل موثر 
بر قیمت سهم پرداخت و گفت:سهامداران 
علاقمند هســتند انتظارات شــان از بازار 
سرمایه تامین شود اما به دلیل چالش های 
مختلف به عنوان مثال شیوه نامه فولاد که 
بر تولید و صادرات ما تاثیر گذار اســت این 

انتظارات محقق نمی شود. 
وی افزود:طی جلسه هفته گذشته با مجمع 
نمایندگان استان ، دغدغه های ذوب آهن 
در این خصوص مطرح شد تا انشاالله به شیوه 
ای عادلانه برنامه ریزی شود. مدیرعامل ذوب 
آهن اصفهان تصریــح کرد:محصولات این 
کارخانه مطابق با آخرین استانداردهای روز 
دنیا تولید می شود و صادرات به کشورهای 
مختلف انجام می گردد. وی گفت:قرارداد 
صادرات محصول ریل به کشور افغانستان 
نیز منعقد شد تا ایران از وارد کننده ریل به 
یک صادر کننده تبدیل شود. منصور یزدی 
زاده گفت:با حمایــت های خوب هلدینگ 
، معــدن زغــال را خریداری کردیــم و در 
ذخیره مواد اولیه که قبلا فقط چند روز بود 
اکنون به اندکی ثبات رسیدیم اما تولید سه 

کوره،تامین پایدار مواد اولیه را می طلبد.

تولید با سه کوره بلند، تامین پایدار مواد اولیه را می طلبد
در نشست خبری مسئولین صدرتامین و ذوب آهن اصفهان مطرح شد :  گزارش

افتتاح 16 پروژه آبفا  
در استان اصفهان

نشست خبری غلامرضا سلیمانی مدیرعامل هلدینگ صدرتامین و منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب 
آهن اصفهان در حضور سایر مدیران عامل شرکت های تابعه و وابسته هلدینگ، دوشنبه سیزدهم بهمن 
ماه در شانزدهمین نمایشگاه ایران کانمین برگزار شد. غلامرضا سلیمانی در این نشست طی سخنانی 
گفت: امروز افتخار دارم عملکرد خانواده بزرگ هلدینگ صدرتامین که در این مجموعه ۳۰ هزار نفر کارگر،کارمند و 

مدیر فعالیت دارند عنوان کنم. 

گزارش

گرو  ه  صنعت

citizen

 نوســان: حذف قبوض کاغذی به عنوان یک طــرح کلان ملی علاوه بر 
صرفه جویی میلیاردی و حذف ارزبری در تکمیل زیرساخت های مدیریت 
کشور، ارائه خدمات الکترونیک شرکت برق را از ۹5 درصد نزدیک به ۱۰۰ 

درصد افزایش داده است.
حمیدرضا پیرپیران، مدیرعامل شــرکت توزیع برق اصفهان ضمن اعلام خبر 
فوق گفت: به طور کلی ما هدف در پروژه های مدیریتی و سامانه های الکترونیکی 
کاهش مراجعات حضوری اســت، به طوری که 2۸ خدمــت در حوزه خدمات 
مشترکان و ۱2 خدمت در حوزه بهره برداری و اتفاقات که در کل ۴۰ نوع خدمت 
است، در اپلیکیشن »برق من« توسط شرکت راه اندازی شده است. وی به افتتاح 
و در مدار قرار گرفتن  262 پروژه کوچک و بزرگ برق رسانی، ایجاد روشنایی معابر 
و بازسازی شبکه های برق شهری و روســتایی با اعتباری بالغ بر ۱۰۷ میلیارد و 
۷66 میلیون تومان در شهرســتان اصفهان اشــاره کرد و افزود: این پروژه ها با 
هدف ایجاد ظرفیت سازی برای برقراری انشعابات جدید در شهرها و روستاهای 
شهرستان، تبدیل شبکه های هوایی به زمینی، کاهش خاموشی  ها و کاهش تلفات 
برق عملیاتی می شود. به گفته وی، در سال ۹۳ کاهش تلفات در اصفهان حدود 
۹/ ۷ درصد بوده که این میزان در ســال جاری به 6 درصد رســیده و پیش بینی 
می شود در چشم انداز سال ۱۴۰5 این میزان تلفات به کمتر از 5 درصد میانگین 
استاندارد جهانی برسد. این مقام مسوول خاطرنشان کرد: ظرفیت سازی برای 
رسیدگی به درخواست های جدید مردم، افزایش ضریب پایداری شبکه های برق 
با بهره برداری از 22۰ دستگاه پست زمینی و هوایی و 2۷ کیلومتر کابل کشی فشار 
متوسط و ضعیف زمینی و ۱22 کیلومتر شبکه فشار متوسط و ضعیف هوایی در 
شهرستان اصفهان صورت گرفته است. وی به زیبا سازی مبلمان شهری در شهر 
گنبد های فیروزه ای اشــاره کرد و گفت: نزدیک به دو هزار و 52۱ دستگاه چراغ 

LED و 56 اصله پایه فلزی جدید برای زیبایی شهر اصفهان نصب شده است. 

افتتاح پروژه های صنعت برق
 در اصفهان

مدیرعامل شرکت توزیع برق اصفهان اعلام کرد:

وی با تاکیــد بر اهمیت ایمنی و ســلامتی 
کارکنان در فولاد هرمــزگان افزود: از ابتدای 
شــیوع ویروس کرونا، فولاد هرمــزگان در 
راستای حفظ سلامتی کارکنان و خانواده های 
محترم آنها اقدامات قابل توجهی را انجام داده 
است. شــیفت بندی کارکنان، توزیع اقلام 
بهداشــتی بین کارکنان و خانواده های آنها، 
عدم حضور کارکنان دارای بیماری زمینه ای 
در محــل کار با پرداخت حقــوق به صورت 
کامل، ضد عفونی کردن معابر و سرویس های 
ایاب و ذهاب، راه اندازی ســامانه غربالگری 
آنلاین و انجام تست های تشخیص کرونا در 
محل شرکت، گوشه ای از فعالیت های فولاد 
هرمزگان در جهت حفظ سلامت کارکنان 
و خانواده های آنها است که به تبع آن جامعه 
شهری بندرعباس نیز از آن منفعت خواهد برد.  
ارزانی در مورد تعمیرات اساسی سالانه واحد 

احیای مستقیم فولاد هرمزگان در ماه گذشته 
تصریح کرد: توانستیم با به کارگیری حدودا 
۱۷۰ هزار نفر ساعت نیروی انسانی و در حالی 
که با بیماری کووید- ۱۹ نیــز مواجه بودیم، 
با برنامه ریزی دقیق در واحد HSE و انجام 
تست های کرونا و مدیریت افراد، این فعالیت 
گســترده و عظیم را به نحو مطلوب به پایان 
برســانیم. مدیرعامل فولاد هرمزگان در باره 
فعالیت این شرکت در پنج ماه گذشته و کسب 
۴ رکورد متوالی تولید تختال خاطرنشــان 
کرد: با تمام این محدودیت ها، توانســتیم با 
برنامه ریزی و تلاش شبانه روزی در پنج ماه، 

چهار بار رکورد تولید تختال را بهبود ببخشیم.
ارزانی با اشاره به سرمایه های انسانی سازمان ها 
گفت: سرمایه هر شرکت کارکنان آن هستند 
ما هیچ وظیفه ای مهم تــر و بالاتر از آموزش، 
پرورش و تربیت نیروی انسانی نداریم. بی شک 

تلاش ما در این راه منجر به تحول در جامعه 
خواهد شد.

وی بــا بی اثر خوانــدن تحریم ها افــزود: ما 
توانستیم با اتخاذ استراتژی های مناسب ضمن 
تامین نیاز داخل و رعایت قوانین و مقررات، 
صادرات محصول خود را نیــز انجام دهیم. 
ارزانی تحریم ها را عامل شکل گیری نهضت 
بومی سازی دانســت که در لوای آن جوانان 
متخصص این مرز و بوم توانستند بسیاری از 
نیازهای صنایع را مرتفع کنند. به گفته ارزانی، 
فولاد هرمزگان با همین رویکرد و با تشکیل 
دپارتمان بومی سازی اقدامات قابل توجهی 
در حوزه بومی سازی انجام داده است تا آنجا 
که اخیرا رئیس هیات عامل ایمیدرو از اقدامات 
انجام شده در حوزه بومی سازی در این شرکت 

تقدیر کرد.
مدیرعامل فــولاد هرمــزگان با اشــاره به 
مســوولیت های اجتماعی فولاد هرمزگان 
گفت: تمام تــلاش ما این اســت که در حد 
توان و در چارچوب قوانین ســازمان در این 
حوزه مشارکت داشته باشــیم. مدیر عامل 
فولاد هرمزگان با اشاره به حساب های بانکی 
فولاد هرمزگان تصریح کرد: این شرکت هیچ 
حساب بانکی در شهر یا استان دیگر به غیر از 
استان هرمزگان و شهر بندرعباس ندارد و تمام 
پرداخت های قانونی و مالیات ها به اداره مالیات 
استان و در شــهر بندرعباس انجام می شود. 
ارزانی با بیان اینکه تولید تختال جلوتر از برنامه 
پیش می رود، گفت: در زمینه تولید تختال 5/ 
۱  درصد از برنامه تولیــد جلو بوده و در تولید 
آهن اســفنجی ۷ درصد از میزان تولید سال 

قبل جلوتر هستیم.
وی همچنین خبر خوبی بــرای ذی نفعان 
شرکت داشت و افزود: طرح توسعه زیرسقف 
فولاد هرمــزگان در حال اجرا اســت که با 
اتمــام آن از یــک میلیــون و 5۰۰ هزارتن 
تختال به 2 میلیون تختال خواهیم رســید. 
هادی ابراهیمی، مدیــر کل کار، تعاون و رفاه 

اجتماعی استان هرمزگان نیز در این مراسم 
فولاد هرمزگان را در همه حوزه های تخصصی، 
فرهنگی اجتماعی و ورزشی پیشتاز دانست و 
گفت: ما در برخی از سازمان ها خانه فرهنگ  کار 
را ایجاد می کنیم تا فرهنگ کار را توسعه بدهیم 
ولی در برخی از ســازمان های دیگر می بینم 
که آن سازمان نماد فرهنگ کار است و فولاد 
هرمزگان یکی از همان سازمان هایی است که 

فرهنگ کار به خوبی در آن پیاده شده است.
ابراهیمی با اشاره به نقش سرمایه های انسانی 
در سازمان ها افزود: مهم ترین عامل قوام دهنده 
و رشد دهنده سرمایه های اقتصادی، طبیعی 
و انسانی، سرمایه اجتماعی است و نشانه های 
ســرمایه های اجتماعی همین مواردی است 
که در فولاد هرمزگان شاهد آن هستیم. این 
ســرمایه اجتماعی خود را در تولید، کاهش 
حوادث و در افزایش بهره وری نیروی کار نشان 
می دهد  ابراهیمی تاکید کرد: دراین شــرایط 
سختی که در کشور شاهد آن هستیم عملکرد 
فولاد هرمزگان بسیار مطلوب است و این نشان 
از توجه مدیریت عامل این مجموعه به مسائل 
مختلف فرهنگی و اجتماعی است.  مدیر کل 
اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان هرمزگان 
خاطر نشان کرد: فولاد هرمزگان در سال های 
قبل با عملکرد مطلوب خود توانست رتبه های 
ممتاز جشنواره های کارگر نمونه و فرهنگ کار 
را به دست آورد.  به گفته وی، هم اکنون فولاد 
هرمزگان نیز در ارزیابی کمیته داوران جشنواره 
امتنان که از کارگران و کارآفرینان نمونه تقدیر 
می شــود، رتبه اول را در حــوزه کارگر نمونه 
کسب کرده است و کارگر نمونه بخش صنعت 
کشور از شرکت فولاد هرمزگان معرفی خواهد 
شد که این مایه افتخار برای استان هرمزگان 
است.   ابراهیمی خاطر نشان کرد: حضور فولاد 
هرمزگان باعث شــکوفایی سایر بخش های 
استان شــده و فرصت های شــغلی که برای 
استان فراهم شده همه نشان از حرکت خوب 

و رو به رشد این شرکت است.

فولاد هرمزگان نماد فرهنگ کار است
مدیرکل اداره کار، تعاون و رفاه اجتماعی استان هرمزگان:

مراسم افتتاح خانه فرهنگ کار در فولاد هرمزگان با حضور 
مدیرکل اداره کار، تعاون و رفاه اجتماعی، مدیرعامل و معاونان 
شرکت فولاد هرمزگان در محل شرکت فولاد هرمزگان برگزار 
شد. در این مراسم مهندس فرزاد ارزانی، مدیرعامل فولاد هرمزگان گفت: حدود 
8 درصد فولاد ایران را تولید می کنیم و امیدواریم که با ایجاد طرح های توسعه ای 

فولاد در استان هرمزگان، این استان به قطب سوم فولاد ایران تبدیل شود.

گزارش

گرو  ه  صنعت
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  پیام پورفلاح

»رفتار مناســب فعال اقتصادی در شرایط 
فعلی کشور چیست؟« این سؤال را می توان 
از جنبه هــای مختلــف پاســخ داد، ولی 
مهم ترین نکته این است که فعال اقتصادی 
با وجود ســخت ترین تحریم ها و حتی با ادامه وضعیت فعلی 
بتواند به امر تولید بپردازد و حوزه هایــی را در زمینه تولید 
مد نظر قرار دهد که برای آینده اقتصادی کشور اهمیت قابل 

توجهی خواهد داشت.
کسـانی کـه فعالیت هـای اقتصـادی دارنـد بـه منافـع کوتـاه مـدت نـگاه 
نمی کننـد، بلکـه بـه منافـع بلنـد مـدت نـگاه می کننـد و اصـولاً کسـانی 
به عنـوان فعـال اقتصـادی در بلندمـدت موفـق هسـتند کـه بتواننـد در 
حرفـه یـا کسـب و کاری مشـغول شـوند کـه آن کسـب و کار، آینـده 
داشـته باشـد.بدین جهـت فعالیـت در حوزه هایـی کـه قـرار اسـت سـود 
کوتـاه مـدت و مقطعـی بدهـد از سـوی فعـالان اقتصـادی واقعـی مـورد 
توجـه قـرار نمی گیـرد، به عنـوان مثال بـازار دلالی، سـفته بـازی یا حتی 
ورود در بـازار پـول همیشـه همراه با نوسـانات شـدید بوده اسـت؛ حداقل 
در ۳ الـی ۴ دهـه گذشـته، گاهـی اوقـات قیمـت ارز ثبـات چنـد سـاله 
داشـته و بعـد یکبـاره جهـش ارزی اتفاق افتاده اسـت، در بازار سـکه هم 
همین طـور بـوده اسـت، امـا در خصـوص بخـش تولیـد و آن تولیدی که 

اصطلاحـاً آینـده دار بـوده کمتـر چنیـن اتفاق هایـی افتـاده اسـت.
اگـر بخواهیـم ایـن موضـوع را بـه زبـان سـاده بگویـم، کسـانی کـه در 
بخش سـاخت و سـاز فعالیـت می کنند اصـولاً اگر طبق برنامـه فعالیت 
داشـته باشـند ممکـن اسـت در مقاطعـی سـود آنهـا اندک بوده باشـد 
و در مقاطعـی سـود جهشـی داشـته باشـند امـا میانگیـن سـود آنهـا 
همـواره مطلـوب بـوده اسـت، البته این امر مشـمول کسـانی اسـت که 
محصـول بـا کیفیت تولیـد می کنند. زمانـی که مجموعـه ای »کیفیت« 
را در صـدر فعالیـت تولیـدی خـود قـرار می دهـد، به طـور قطـع تقاضا 
بـرای آن افزایـش پیـدا می کنـد؛ نمونـه بارز ایـن اتفـاق را در صف های 
مردمـی بـرای رفتـن به رسـتوران و خریـد نـان دیده ایم. وقتـی از یک 
مجموعـه بـه نیکـی یـاد می شـود بـا وجود صـف طولانـی مـردم برای 
خریـد از آن اقـدام می کننـد لـذا می تـوان چنیـن امـری را بـه  صورت 

گسـترده در بخـش تولیـد تمـام کالاها اجـرا کرد.
بـر ایـن اسـاس حلقـه گمشـده تولیدکننـدگان در ایـران ایـن اسـت 
کـه معمـولاً ورودشـان در بـازار بسـیار مطلوب اسـت اما ماندگاریشـان 
مطلـوب نیسـت؛ علـت ایـن اسـت کـه بعضـاً تولیدکننـدگان کیفیـت 
را در بـازار رعایـت نمی کنند.اگـر بخواهیـم جمع بنـدی بـرای فعـالان 
اقتصـادی داشـته باشـیم، نکته اول این اسـت کـه تولیدکننـدگان وارد 

حـوزه ای شـوند کـه آن حـوزه، چشـم انداز بلنـد مـدت داشـته باشـد.
نکتـه دوم کـه ضرورت دارد به آن توجه شـود کیفیت اسـت؛ بنگاه های 
اقتصـادی کـه می خواهنـد در بلندمـدت فعالیت داشـته باشـند باید به 
مقولـه کیفیـت اهمیـت زیـادی بدهنـد، اگـر می بینیـم کـه برخـی از 
برندهـا بـا وجـود عمر چند سـاله خود هنوز شـناخته شـده هسـتند و 
مـردم خواهـان خریـد آن کالا هسـتند به طـور قطـع به خاطـر کیفیـت 
مطلـوب آن اسـت؛ نمونـه بـارز چنین کالایی فرش دسـتباف اسـت که 
بـه اعتقـاد ایرانیان از کیفیت آن کاسـته نشـده اسـت. در ابعاد خارجی 

هـم می توان بـه برنـد بنـزو امثالهم اشـاره کرد. 
سـومین موضـوع، وفاداری به کیفیت در تولید اسـت. متأسـفانه ویژگی 
برخـی از فعـالان اقتصـادی امـروز ایـن اسـت کـه در کوتاه تریـن زمان 
ممکـن می خواهنـد حداکثـر سـود را ببرنـد، لـذا به همیـن دلیـل وارد 
بازارهـا حبـاب دارد و به همیـن جهـت  بازارهایـی می شـوند کـه آن 
گاهـی بـا ورشکسـتگی طولانـی مـدت مواجـه می شـوند؛ کسـانی کـه 
وارد بـازار دلالـی و سـوداگرانه )خودرو، ارز، سـکه و مسـکن( می شـوند 
سـود نمی برنـد؛ شـاید در کوتـاه مـدت برای آنها نفع داشـته باشـد ،اما 

طولانـی مـدت چالش هـای زیـادی را ایجـاد خواهـد کرد.
فعالیـت اقتصـادی کـه بخواهـد مقطعـی و روزانـه سـود بـالا بدهـد بـا 
منطـق اقتصـاد مغایـرت دارد ،چـرا کـه آن سـود واقعـی نیسـت، اگـر 
بـورس  فعلـی  وضعیـت  بـه  نسـبت  برخی هـا  کـه  می بینیـم  امـروز 
معترض انـد به خاطـر ایـن اسـت کـه توقـع داشـتند روزانـه بـورس بـه 
سـهامداران سـود دهـد. این نـگاه و اصرار بـر وجود چنین امـری، خطا 
اسـت. از ایـن رو توصیـه صادقانه و مشـفقانه بنـده به فعـالان اقتصادی 
در شـرایط فعلـی ایـن اسـت که بـه  سـمت تولیـد کالاهایـی بروند که 
فردا)سـال های آینـده( مـورد نیـاز کشـور اسـت. بـر اسـاس آمارهـای 
اعـلام شـده یـک سـوم واحدهـای مسـکونی کشـور نیـاز به بازسـازی 
دارد؛ در حقیقـت بـازاری وجـود دارد کـه تـا ۱۰ الـی ۱5 سـال آینـده 
مانـدگار )بـه شـرط رعایـت کیفیـت تولیـد کننـده( اسـت، اگـر تعداد 
واحدهـای مسـکونی را 2۴ میلیـون در نظـر بگیریـم و تقاضـای جدید 
هـم بـه عدد بازسـازی اضافه شـود می بینیم کـه تنها در زنجیـره تولید 
و بازسـازی مسـکن چه میـزان فعالیت تولیـدی وجـود دارد که فعالان 
اقتصـادی می تواننـد در آن ورود جـدی داشـته باشـند. ایـن تولیـد از 
مصالـح سـاختمانی تـا محصـولات فـولادی و سـایر بخش ها اسـت. لذا 
اگـر فعـالان اقتصـادی آینده نگـری خوبـی داشـته باشـند می تواننـد 
اقتصـاد کشـور را به سـمتی هدایت کننـد که دیگـر در آن فعالیت های 

سـوداگرانه جایگاهی نداشـته باشـد.

کتاب هــای دانشــگاهی پول  
را اینگونه توصیــف می کنند: 
وسیله مبادله، واحد حسابرسی، 
در  درونــی.  ارزش  دارای  و 
اقتصادهای بدوی ممکن است 
غذا با لبــاس مبادله شــود، یا 
کمک در ازای کمک، اما تبادل در تمام اقتصادهای امروزی 
توســط پول صورت می گیرد. به اعتقاد آدام اسمیت، پدر 
اقتصاد نویــن، مالکیت، پــول، و بازارها نــه تنها پیش از 
نهادهای سیاسی وجود داشتند بلکه بنیان و اساس جوامع 
بشری بودند. به عقیده او قبل از اختراع پول مبادله پایاپای 

وجود داشت.
 اما این نوع مبادله مشکل ســاز بود زیرا نیازهای دو طرف 
بندرت می توانست هماهنگ باشــد. در نهایت بنظر می 
رســد در تمام جوامع انســان ها به فلزات گران بها )مانند 
طلا و نقره( که خود ذاتا برای انســان ها ارزشــمند بودند 
بعنوان پول، یعنی کالایی مورد توافق برای انجام معاملات، 

گرایش پیدا نمودند. 
اما دیوید گریبر در کتاب خودش "بدهی" می نویســد در 
جوامعی که پول وجود ندارد افراد دست به مبادله پایاپای 
نمیزنند. تحقیقات انسان شناسی هم هرگز اثری از اقتصاد 
مبتنی بر مبادله پایاپای نیافته اســت چه برسد به تکامل 
پول از درون آن، بلکه مبادله پایاپــای تنها بین غریبه ها 
اتفاق میافتاد. درحالیکه برای بیشــتر تاریخ عموم انسان 

ها در گروه های کوچک زندگی می کردند که در آن همه 
همدیگر را میشناختند، بیشــتر مبادلات بصورت کردیت 
)وام/ قرض( صورت می گرفــت زیرا اعتماد بین آنها وجود 
داشــت. به عقیده گریبر اما رواج پول ارتباط تنگاتنگی با 

جنگ و کشورگشایی دارد. 
در حدود ســال های 6۰۰ قبل از میلاد ســه امپراطوری 
چین، هند، و لیدی قدرت خود را براساس ارتش های حرفه 
ای بنا کردند که از دلایل عملی بــودن آن امکان پرداخت 

دستمزد با سکه بود. 
درحالیکه پیش از آن سربازان تنها از آنچه در غارت نصیب 
شان می شــد بهره می بردند که آن هم به معنی این بود 
که بیشــتر غنائم نصیب اولین نفرات می شــد درحالیکه 
کسانیکه آخر به محل می رســیدند چیزی گیرشان نمی 
آمد و واضحا چنین سیســتمی امکان پشتیبانی از نیروی 
نظامی یک امپراطوری بزرگ را نداشت، که این مشکل با 

ایجاد سکه توسط این حکومت ها برطرف شد.
به عقیده گریبــر همچنین جنگ ها باعــث افزایش عدم 
قطعیت شرایط و نتیجتا تضعیف اعتماد لازم برای مبادله 
پایاپای میشــد که این هم بمعنی رواج بیشــتر سکه ها 
شد. همچنین این تئوری وابســتگی پول به دولت وقتی 
تقویت می شود که می بینیم با افول امپراطوری ها کاربرد 

سکه های آنها هم کم اهمیت تر گشت. 
بنابراین بنظر گریبر از نظر تاریخی این دولت ها بودند که 

پول سکه ای را رایج کردند.

رییس جمهور سابق روسیه به خبرگزاري اینترفکس گفت: روسیه از نظر قانوني 
و فناوري آماده است در صورت لزوم از اینترنت جهاني جدا شود. مقامات روسیه 
مدت ها درباره مفهوم محدودیت هاي سختگیرانه و کنترل روي اینترنت در این 
کشور صحبت کرده اند. قانوني هم که در سال 2۰۱۹ تصویب شد به این کشور اجازه 
مي دهد اتصال به وب جهاني را قطع کند. با این حال کارشناسان ابراز تردید کرده اند 

که روسیه قادر باشد چنین فناوري را اجرا کند. 

مهدي شکوري، مدیرکل امور بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعي با بیان اینکه تاکنون 
یک میلیون و 25۱ هزار و ۹۷5 نفر بر اثر شیوع کرونا، مشمول بیمه بیکاري شده اند، 
گفت: از این جمعیت، یک میلیون و ۱6۹ هزار و 5۳۴ نفر در حال دریافت بیمه بیکاري 
هستند. او گفت: اعتبار پیش بیني شده در مصوبه ستاد ملي کرونا براي حمایت از بیکاران 
در دوره پاندومي، کمي بیش از ۳ هزار میلیارد تومان بوده و تاکنون هزار میلیارد و 2۸6 

میلیون تومان از این اعتبار تخصیص یافته است.

چند نفر با كرونا بيكار شدند؟روسيه آماده قطع ارتباط  با اينترنت جهاني
3 رویکرد برای فعال اقتصادی

 آینده پژوهی 

 چرتکه
تو سعه

روایتی دیگر از پیدایش پول

نگاره

بازار

آیـا ایرانیـان به فعالیت مولد علاقه ندارند؟ وقتی چنین پرسشـی در 
محافـل و دورهمی هـای مختلف اعـم از سیاسـی و اقتصادی مطرح 
می شـود پاسـخ رایج، همیشـه یکسـان اسـت: ایرانیان علاقـه ای به 

فعالیـت مولـد ندارند و ملّاکی و ملک  بازی را بیشـتر می پسـندند.
همـه شـواهد هـم ایـن پاسـخ را تاییـد می کنـد و به همیـن دلیل، 
جمع بندی نهایی همیشـه این اسـت که: اشـکال از خودمان اسـت؛ 
تمـام! ایـن ظاهربینی هـا معنایـی جـز افتـادن در تلـه معلول هـا و 
غفلـت از علت هـا نـدارد. بزرگ تریـن موفقیـت ذی نفعان مناسـبات 
نگـه داشـتن  ایـران هـم دقیقـا همیـن درگیـر  ضدتولیـدی در 
سیاسـت گذاران بـا معلول ها اسـت که البته به تدریـج، این موفقیت 
گسـترده تر شـده و تحلیـل معلول گرایانـه به میـان عامه مـردم هم 

تسـری یافته اسـت.

امـا واقعیـت، بسـیار سـاده اسـت. در اقتصاد ایـران، سیاسـت گذاران 
اقتصـادی بـه نوعـی عمـل کرده انـد کـه اگـر همـه متغیرهـا هم با 
عـدم قطعیـت و نااطمینانـی عجیـن باشـند، دو متغیـر همیشـه 
قطعیـت دارد: تـداوم تـورم و بازدهـی اسـمی بـالا در سـرمایه راکد 
به ویـژه ملـک. امـا متغیرهایـی مثـل محیـط کسـب و کار، امنیـت 
مولـد،  فعالیت هـای  مـورد  در  مالیاتـی  سـرمایه گذاری، سیاسـت 
مقـررات واردات و صـادرات، سیاسـت قیمت گـذاری، نوسـانات نـرخ 
ارز و همـه متغیرهایـی که بازدهی تولید را تحت تاثیـر قرار می دهد، 
در غبـاری از عدم قطعیت هـا، نااطمینانی ها و ابهامـات فرورفته اند. در 
چنیـن فضایـی چه کسـی حاضر اسـت که سـرمایه زندگی خـود را 
در داخـل غبـار ابهامـات قرار دهـد؟ اگر چنین فضایی در هر کشـور 
دیگـری جـز ایـران هـم بـود آیـا نتیجه ای جـز آنچـه در ایـران رقم 

خـورده اسـت، شـکل می گرفـت؟
امـا فـارغ از همـه مسـائل گفته شـده و صرف نظـر از اینکه سـازوکار 
سیاسـت گذاری های غلـط باعـث هدایـت اتوماتیک همـه پول ها به 
سـمت ملک بازی و ملّاکی می شـود، یکی از عجایب دائمی و لایتغیر 
اقتصـاد ایـران، تشـویق مضاعـف ملک بازی اسـت! سیاسـت گذاران 
اقتصـادی در ایـران راجـع به همه نوع مالیات اعـم از مالیات توهمی 
بـر خانه هـای خالـی، مالیات بـر سـپرده های بانکی یا حتـی مالیات 
مبهـم بـر ثروتمندان صحبت می کنند؛ اما هیچ وقت شـنیده نشـده 
اسـت که کسـی از اهل سیاست و سیاسـت گذاری راجع به »مالیات 
بـر امـلاک« صحبـت کنـد کـه مهم ترین نـوع »مالیـات بر ثـروت« 
در جوامـع توسـعه یافته اسـت. هـر وقـت هـم از مسـوولان مربوطه 
یـا نماینـدگان مجلس در این باره سـوال شـود، پاسـخ همان پاسـخ 

همیشـگی اسـت کـه پنجاه سـال اسـت تکـرار می شـود: »در فلان 
لایحـه جامـع یا فـلان طـرح جامـع به صورت مبسـوط دیده شـده 
اسـت«! البتـه این تعلل هـا قابل درک اسـت؛ چون اکثـر بوروکرات ها 
هـم درگیـر ملّاکـی هسـتند و ظاهـرا نمی خواهنـد شـیرینی بازده 
اسـمی ملّاکـی روی مـوج تورم را بـا تلخی مالیات سـالانه بر املاک 
از بیـن ببرند. نتیجه این شـده اسـت کـه کوه و دشـت این مملکت 
از جنـگل و درخـت خالی شـده و به جنگل ویلا و سـاختمان تبدیل 
شـده اسـت؛ هـم فال اسـت و هم تماشـا و هـم خوابیـدن روی موج 

تـورم و بـازده اسـمی بسـیار بالاتر و بهتـر از فعالیت مولد!

حـال اینکـه سیاسـتمدار و سیاسـت گذار به کـرات شـعار دهند که 
ملّاکی و سـرمایه راکد بد اسـت و فعالیت اقتصادی باید مولد باشـد، 
چـه ضـرری به ملّاکان می رسـاند؟ مالیات سـالانه بـر املاک نه تنها 
یکـی از سـالم ترین منابـع بـرای دولت هـای محلی و مرکزی اسـت 
و مانـع توسـل بـه مالیات هـای ناسـالمی مثـل هوافروشـی و تراکم 
فروشـی و مالیـات تورمـی )خلـق پـول بـدون پشـتوانه( می شـود، 
بلکـه ملک بـازی و احتـکار ملک را هـم از رونق می انـدازد که مقدمه 
واجـب توجـه بـه فعالیت هـای مولد اسـت. اما سـوال این اسـت که 
چـرا این نـوع مالیات هیچ وقت روی میز سیاسـت گذاران اقتصادی و 
تصمیم گیـران قـرار نمی گیرد؟ چرا بعضـا هر از چند سـال، هفته ها 
و ماه هـا بـرای مالیات بر خانه های خالی زمان گذاشـته می شـود که 
نتیجه آن طبق تجربیات جهانی »تقریبا هیچ« اسـت؛ ولی »مالیات 
سـالانه بر املاک« هیچ وقت عملیاتی نمی شـود؟ کسـی جـواب این 

سـوال را می داند؟ 

راز علاقه به ملاکی در ایران
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نوشدارو بعد از مرگ سهراب

کنجکاوی

میزان فقر هر شـخص تقریبا همیشـه تابعی از مکانی است که در آن 
بدنیا آمده. با احتسـاب قدرت خرید، همینکه افـراد دارای مهارت کم 
یا متوسـط بـه کشـورهای ثروتمند بروند باعـث افزایـش درآمد بین 
۱5 تـا ۳۰ هـزار دلاری آنهـا می گـردد. اقتصاددانان این عـدد را "حق 
مکان" می نامند که نشـان میدهد چگونه فاکتورهای شانسـی مانند 
ملیّت و مکانِ تولد تعیین کننده آینده اقتصادی نیروی کار هسـتند. 
جوامـع توسـعه یافتـه در چهـار جنبـه متفاوند. ایـن کشـورها دارای 
اقتصـاد پربـازده، دولـت پاسـخگو بـه شـهروندان، بوروکراسـی توانا، 
و حاکمیـت قانـون هسـتند. هرچنـد شـاید حفـر چـاه بـرای مردم 
هائیتـی از رنج شـان در تامیـن آب کـم کنـد، اما تاثیری بـر آن چهار 
فاکتـور نخواهـد داشـت. تـا زمانیکـه یـک کشـور نتوانـد نهادهایـی 

بسـازد کـه کار پربازده را ممکـن کند، مردم آن فقیـر باقی می مانند. 
بهتریـن برنامه هـای مبـارزه بـا فقـر کنونی دارای بازگشـت سـرمایه 
حـدود ۷ درصـد هسـتند، یعنـی مثـلا ۴۰۰۰ دلار سـرمایه گذاری 
روی یـک شـخص می توانـد باعث شـود درآمـد سـالانه او 2۷۰ دلار 
افزایـش یابد. اما کاهش محدودیتِ مهاجرتِ شـغلی دارای بازگشـت 
سـرمایه ای تا ۴۰ برابر بیشـتر اسـت. البته جابجایی نیروی کار باعث 
حل مشـکلات کشـورهای فقیـر نمی شـود، اما بهتریـن راه کمک به 
کسـانی اسـت کـه در آنجـا زندگـی می کننـد. یـک ویـزایِ کار مثلا 
سـه سـاله بـه فقـرا امکان کسـب درآمـد بسـیار بزرگـی می دهد که 
می توانـد مسـیر زندگـی آنها را عـوض کند، دسـتاوردی کـه با هیچ 

یـک از سـایر برنامه هـای فقرزدایی قابل کسـب نیسـت. 

بگذارید بیایند

روزی یک چارَک
 ارزَن!

نیـم قـرن پیـش وقتـی از پـدران و 
در  کـه  شـنیدیم  مـی  مادران مـان 
در  مقنی هـا   ۳۰ و   2۰ دهه هـای 
مقابـل دریافت یـک چـارُک ) معادل 
۷5۰ گـرم( ارزن، از کلـۀ صبـح تـا 
غـروب آفتاب بسـتر قنـات را لایروبی 

نمی شـد! باورمـان  می کردنـد، 
بـا خـود می گفتیـم بـا یـک چـارک 
ارزن چطـور می شـود زندگـی کـرد که 
مقنی هـا برای دریافـت آن حاضر به تن 
دادن به آن کار شـاق می شـدند؟ در آن 
لحظـات بـه ذهنمـان خطـور نمی کرد 
کـه ممکـن اسـت چنـد دهـه بعـد با 

وضـع مشـابهی روبرو شـویم!
دولـت حداقـل پایـۀ حقـوق امسـال را 
حدود یک میلیـون و نهصد هزار تومان 
اعـلام کرده اسـت امـا می دانیـم که به 
دلیـل نـرخ بـالای بیـکاری و کمبـود 
شـغل، بسـیاری از شـاغلان این رقم را 
هـم دریافت نمی کننـد. در بسـیاری از 
کارگاه های تولیدی و مشاغل خدماتی، 
افـراد بـا رقمـی بسـیار پایین تـر از این 

مشـغول به کار می شـوند.
زنی میانسـال را سـراغ داشـتم که در 
همین ماه هـای اخیر، از مرکز اسـتان 
بـه یکی از شـهرهای تابعه رفتـه بود. 
میلیـون  یـک  زن  ماهیانـۀ  حقـوق 
تومـان بـود کـه سـیصد هـزار تومان 
آن را بابـت کرایـۀ اتـاق به صاحبخانه 
می پرداخـت. در واقـع او برای دریافت 
ماهـی هفتصـد هـزار تومـان، مجبور 
بـه مهاجرت و اشـتغال به آشـپزی در 
یک رسـتوران بیرون بر بـدون هرگونه 
امکانـات لازم شـده بود. رسـتوران اما 
عایـدی نداشـت و بیشـتر همـراه بـا 
ضـرر بـود و صاحبـش می گفـت از 
روی ترحـم بـه آن دو زن، رسـتوران 
بی رونـق را سـر پـا نگه داشـته اسـت 
وگرنـه هـر چـه سـریعتر بایـد آن را 
تعطیـل کنـد. دروغ هـم نمی گفـت. 
 ۳۳ روزانـه  آشـپز  زن  حقیقـت  در 
هـزار تومـان دسـتمزد می گرفـت که 
بـا کسـر کرایـۀ خانـه روزی 2۳ هزار 

تومـان می شـد. 
امـروزه بهای انـواع حبوبـات از جمله 
هـزار  حـدود 6۰  کیلویـی  بـه  لپـه 
تومان رسـیده اسـت. در واقـع آن زن 
اگـر بیـکار و در بـه در نشـده باشـد، 
دسـتمزدی معادل سـیصد گـرم لپه 
در روز دریافـت می کنـد کـه تقریبـاً 
معـادل قیمـت همـان یـک چـارک 
حاضـر  حـال  در  ارزن  اسـت!  ارزن 
کیلویی حـدود ۳۰ هزار تومان اسـت! 
البتـه ایـن زن می توانـد بـا 2۳ هـزار 
تومان به جای سـیصد گـرم لپه چند 
قـرص نان گنـدم بخـرد کاری که در 
دهـۀ 2۰ و ۳۰ بـا یـک چـارک ارزن 
نمی شـد کرد، ولـی از این که بگذریم 
سـطح دسـتمزد اینگونه افـراد تقریباً 
بـه همـان سـطح دسـتمزد کارگران 
رسـیده  و ۳۰  دهـۀ 2۰  در  مقنـی 
اسـت. آیـا بـه ایـن می تـوان گفـت 
"مقاومـت شـجاعانۀ ملـت ایـران در 
مقابـل تحریم هـا" آنطـور که حسـن 
روحانـی و دیگـران می گوینـد؟ ایـن 
وضع فلاکت بـار از هر جهت شـرم آور 
اسـت، اما شـرم هم دیگر گویی حکم 

کیمیـا پیـدا کرده اسـت!

   احمد زیدآبادی


